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جای خالی ارزیابی آسیب پذیری شبکه های 
انتقال برق در کشور

فریبرز ناطقی الهی
* استاد نمونه کشور در مهندسی سازه، زلزله و مدیریت بحران و بنیانگذار مقاوم سازی و مدیریت 

بحران در ایران
چه برنامه هایی برای ارزیابی آسیب پذیری نیروگاه ها، پالایشگاه ها، زیرایستگاه ها و شبکه های انتقال 

برق در کشور انجام شده است؟
این ارزیابی در ســال های 1380 در برخی از پالایشــگاه ها و نیروگاه همدان به صورت موردی بر 
اســاس تجهیزات تک نه به صورت کل سیستم یا نیروگاه یا پالایشــگاه ها انجام شد و ما اکنون 
اطلاعات کم و بیش خوبی از برخی تجهیزات و آسیب پذیری آنها در برابر حوادث و بلایای طبیعی 
احتمالی داریم ولی به عنوان یک مســاله مهم و حیاتی برای کشــور ما فاقد برنامه جامعی در این 

زمینه هستیم.
در سال های اخیر شبکه های برق رسانی، شبکه های گازرسانی یا قسمت آبرسانی مطالعات موردی 
ارزیابی آســیب پذیری را در خصوص یک پهنه کوچک با شــرایط مختلف انجام دادند، ولی اگر 
بخواهیم این موضوع را جمع بندی کنم ما در این قسمت تا به امروز بسیار ضعیف عمل کرده ایم 
و شــاید بیشتر از هر چیز دیگر این ساختمان ها، این سازه ها و سازه های پالایشگاهی، نیروگاهی 
و ســازه های سیستم ها و شبکه های مخابرات، آبرســانی، گازرسانی و برق رسانی به رغم اینکه 
ادعاهایی وجود دارد که کارهایی روی آنها انجام شده است اما هنوز هم آسیب پذیر هستند. تا جایی 
که اطلاع دارم کارها در حدی نیست که بشود برای آنها به یک جمع بندی کامل و یک طرح جامع 
رسید و حتما باید مجددا« برای ارزیابی آسیب پذیری در دستورکار مسوولان امر و کشور قرار بگیرند. 
نکته ای که خیلی مهم و حائز اهمیت اســت و در 30 سال گذشته بارها و بارها آن را تجربه کردم 
این است که این کارها اولا باید برای ارزیابی آسیب پذیری نیروگاه ها، پالایشگاه ها، زیرایستگاه ها و 
شبکه های انتقال برق در کشور درست تعریف بشود، بعد درست توسط مشاوران انجام بگیرد و مهم 
تر اینکه این کارهای باید درســت تحویل گرفته شود که متاسفانه ما هرازگاهی شاهد این هستیم 
که پروژه ای با میلیاردها تومان هزینه تعریف می شوند؛ کاری هم در یک دفتر کوچک توسط چند 
دانشجو انجام می گیرد و بعد تحویل گرفته می شود و متاسفانه می بینیم که کار آنقد ضعیف است 

که حتی متولیان امر هم نمی توانند آن را در جایی ارائه دهند.
گفتن این مسائل هم کار آسانی نیست ولی به هر حال ما اگر بخواهیم کشوری ایمن هنگام وقوع 
انواع حوادث و بلایای طبیعی داشــته باشــیم، مهم ترین جا همین سازه های حیاتی و سازه های 
زیربنایی است که بدون آنها عملا« کشور فلج خواهد شد. اگر امروز برای این مسائل مهم و حیاتی 
چاره جویی نکنیم، هنگام وقوع حوادث و بحران ها نمی دانیم چه کاری می توانیم انجام دهیم چرا 
که آن روز خیلی دیر خواهد بود. درســت است که این مسائل در داخل سازمان ها، وزارتخانه ها و 
نهادهای خاص خودشان انجام می گیرد ولی باید در سطح بالاتر یک تیم حاذق در تعریف، انجام و 

زمان تحویل گیری پروژه کنترل و نظارت داشته باشد.
چه بسا خیلی از مسائل دیده نمی شود و عملا کارآمدی و کارآیی آن پروژه در حد صفر هم لحاظ 
نمی شود و نتیجه تحقیقات در کتابخانه های این دستگاه ها می ماند و هیچ کاری بر اساس آنها در 
سطوح مختلف این سازه ها، تشکیلات و شبکه ها انجام نمی شود. به این ترتیب در زمان وقوع زلزله 
ممکن اســت این سازه ها دچار مشکلات اساسی شوند. همان طور که دیدیم در پالایشگاه تهران 
به خاطر یک بی دقتی یا به دلیل یک خوردگی چنان آتش ســوزی شــکل گرفت که می توانست 
حتی برای شــهر تهران هم مشکلاتی ایجاد کند اما خوشبختانه آتش سوزی به تانک های ذخیره 
LPG صدمه نزد. در غیر این صورت یک بمب و یک انفجار مهیب در سطح تهران اتفاق می افتاد.
با این حال ایران شاید یکی از پنج کشور اول دنیا بعد از آمریکا، ژاپن، چین و هند در حوزه مهندسی 
زلزله است ولی متاسفانه چون متولی امور این حوزه بیشتر به دنبال انجام پروژه ها به صورت روبنایی 
بودند، به جاهای خوبی نرسیدند و همین مساله باعث شده که روحیه مقاوم سازی در مقابل زلزله تا 

حدود زیادی در کشور متزلزل شود. 
ارزیابی ســدهای کشور مساله بسیار مهمی اســت که متولی آن وزارت نیرو است. در یک پروژه با 
یک دانشجوی دکتری روی ارزیابی سدهای کل کشور در برابر زلزله کار کردیم که نتایج آن منتشر 
و مقالات آن وجود دارد، ارزیابی های دینامیکی درجا مثل آزمایش های دینامیکی یا اســتاتیکی یا 
برداشت های میدانی توسط سنسورهای خاص و شتاب نگار و برداشتن شتاب ها روی سدها چه به 
صورت فورس و اعمال نیرو در دستور کار وزارت نیرو همیشه بوده و هست و تا آنجایی که اطلاع 
دارم روی تعدادی از سازه ها که دارای مشخصه های خاصی چه سدهای بتونی و چه سدهای خاکی 
آزمایش هایی انجام و اطلاعاتی جمع آوری شده است ولی چون اطلاعات سدها، اطلاعات خاص 

و محرمانه است، عموما نمی شود این اطلاعات را در دسترس عموم قرار داد. 
با توجه به اهمیت سدها و این سازه ها در کشور و آسیب پذیری آنها در مقابل زلزله تصور می رود 
که انجام آزمایش های ارتعاش اجباری و محیطی بسیار خوب و داشتن یک برنامه کامل مورد نیاز 
است، تمام سدهای کشور برنامه پدافند دارند اما متاسفانه اطلاعات زیادی در دسترس ما نیست و 
چقدر خوب می شود که اطلاعاتی که ما جمع آوری کردیم، به اطلاعات پدافند سدهای کشور اضافه 
شود تا ما یک شناخت بهتری از سدهای کشور داشته باشیم. البته باید توجه داشته باشیم که سدهای 
کشور عموما  اوُر دیزاین و بالاتر از شرایط خاص حتی زلزله طراحی می شوند از این رو امیدواریم 
که در زلزله های آتی در کشور، مگر یک زلزله بسیار نادر و خاص، سدهای کشور باید پاسخگوی 

ضوابط اولیه طراحی خودشان باشند. 
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مهدی عرب صادق

کارشناس رسمی دادگستری در حوزه 
برق و صنایع

1. از منظـر حاکمیتـی و سیاسـت های کلی 
نظـام دولـت مکلـف شـده اسـت در برنامه 
نیـروگاه  توسـعه ۲5هـزار مـگاوات  ششـم 
احـداث نمایـد و اینکـه عـده ای ادعـا مـی 
نماینـد دولـت مکلـف بـه کاهـش سـرمایه 
غـرض  نقـض  اسـت  نیـروگاه  در  گـذاری 

. ست ا
البتـه بنـا بـود سـرمایه گـذاری در بخـش 
خصوصـی جذب شـود که با اعطـای مجوز 
هـای کثیـر رانتـی و شـگفت انگیـز جهـت 
بهـره وری از منابـع مالی و از سـوی مقابل 
عـدم بـه میـدان آمدن عملـی این نیـروگاه 
هـا پای عـده ای رانت خـوار نااهل)فنی( را 

به شـبکه بـرق بـاز نمود.
امـا آنهـا کـه اهلیـت داشـتند بـا سـدهای 
عظیـم وزارت نیـرو مواجـه شـدند کـه گاها 
چنـد ده کیلومترمدار فشـار قوی با سـرمایه 
گـذاری هـای نجومی مـی طلبید بـا عنوان 
نیازمنـدی پایـداری شـبکه و از سـویی در 
بـازار بـرق وزارت نیرو هیـچ جذابیتی جهت 
فـروش انـرژی ایجاد نشـد؛ در این شـرایط 
کـه بخـش دارای اهلیـت خصوصـی را دفع 
کردنـد همـه تقصیـر ها را به گـردن تحریم 
هـا انداختنـد البته که ایـن خودتحریمی بود 
و نـه تحریـم. در بخـش تجدیـد پذیـر هم 
ارجـاع می دهـم به مجوزهـای ویژه ای که 
سـاتبا)ادغام شده سـازمان بهره وری انرژی 
و سـازمان انـرژی هـای نـو( صـادر نمود و 

عملی نشـد.
۲. از منظـر مدیریتـی در دوران دولـت های 
نهـم و دهـم بیـش از 30 هـزار مـگاوات 
ظرفیـت نیروگاهـی نصب شـد، امـا مدیران 
بشـدت سفارشـی در دولـت هـای یازدهـم 

و دوازدهـم آمدنـد و مصاحبـه نمودنـد کـه  
فقـط ۲00 سـاعت تـوازن تولیـد و مصـرف 
برقرار نیسـت و نیـروگاه احـداث نمی کنیم 
امـا نگفتنـد حداقـل 3۲0 سـاعت و مهمتـر 
در حـدود  ایـن 3۲0 سـاعت  کـه  نگفتنـد 
یکسـال)البته  طـی  در  نـه  اسـت  دومـاه 
واحدهـای  از  برخـی  خـروج  پذیـرش  بـا 
نیروگاهـی موجود بـه بهانه اورهـال در این 

مقطـع حسـاس(
ایـن مدیـران مغـرض نگفتنـد که رشـد بار 
سـالانه حـدود ۷ درصـد را در ایـن 8 سـال 
در نظـر نگرفتیـم و گاهـی مانع رشـد و زیر 
سـاخت سـازی در صنایـع شـدند که رشـد 
بـار در صنایـع بـوده و بـه مـردم نگفتند که 
همـه بـار فعـال صنایـع در کشـور بـه 10 

درصـد کل بـار هـم نمی رسـد.
اصـلا آنهـا نگفتنـد کـه امـروز مـا حـدود 
1۲ هـزار مـگاوات کسـری در تـراز تولیـد 
داریـم و نفهمیدنـد ایـن اصلا با پاسـخ بار و 

مدیریـت مصـرف شـدنی نیسـت.
انـد و نمـی  آینـده را پنهـان نمـوده  آنهـا 
گوینـد کـه عمـر بخـش قابـل توجهـی از 
نیـروگاه هـا حـدود ۴0 تـا 50 سـال اسـت 
در صورتـی که اسـتاندارد هـای علمی عمر 
مفیـد نیـروگاه را متوسـط 30 سـال در نظر 

گیرد. مـی 
مدیـران بـی کفایـت حـوزه انـرژی نگفتند 
کـه اورهـال و تعمیرات و برنامـه pm زمان 
دارد و نقطـه ورود مکانـی آن بایـد مطالعـه 
شـده باشـد، نه اینکه امـروز تصمیم بگیری 

بـرای فردا.
فرسـوده  و خطـوط  آنجاسـت، شـبکه  درد 
انتقـال و فـوق توزیـع را هـم آمـاده ورود 
آینـده  در  نیـاز  مـورد  نیروگاهـی  ظرفیـت 
نکـرده انـد و ایـن شـبکه پایـداری و تـاب 
آوری لازم را بـرای ورود واحـد هـای آتـی 

تولیـد نـدارد و آن را هـم بـر دوش بقیـه 
گـذارده انـد.

3. از منظـر بودجـه ای، سـبد انـرژی نقدی 
خانوارهـای ایـران در هدفمنـدی یارانـه ها 

تقریبـا به صفر رسـیده اسـت.
کشـور  بـرق  شـبکه  انبارهـای  در  امـروز 
روشـهای نامناسـب نگهـداری و تجهیـزات 
مـازاد کـه کفـاف هـزاران مگاولـت آمپـر 
پسـت و کیلومتـر مدارهـا خـط را می کنـد 
بـا  آنقـدر  امـا چـرا طـرح هـا  دارد  وجـود 
واحـد  امـروز  اجـرا می شـود، چـرا  تعویـق 
حقوقـی شـرکت توانیر بـا وجـود معارضین 
مسـائل در برخی حوزه ها سـال ها مسـائل 

را بلاتکلیـف نگـه داشـته اسـت.
اصـلا چـرا به جـای درگیـری بـا معارضین 
بـه فکر ارتقـای ظرفیت خطوط و نوسـازی 

نیفتـاده انـد یـا در شـعار متوقف شـده اند.
تنبلـی و سسـتی  بـا  بـرق  امـروز صنعـت 
اگـر  پنهـان شـده  بودجـه  پشـت کسـری 
بودجـه تزریـق شـود ناکارامـدی آن رو می 

. د شو
بنـده شـخصا سـال  تحریـم،  منظـر  از   .۴
هـا در وزارت دفـاع فعالیـت داشـتم و آنجـا 
و  دفاعـی   ، موشـکی  بخـش  در  تحریـم 
بـرای  امـروز  امـا  نداشـت  اثـری  نظامـی 
سـاخت یـک ترانسـفورماتور و خـط و کلید 
کـه تکنولـوژی همـه ایـن هـا در هرسـه 
حـوزه تولید-انتقـال و فـوق توزیع-توزیـع 
در شـرکت هـای مطـرح کـه از گفتـن نـام 
آنهـا معـذورم وجـود دارد اما غرب پرسـتان 
نگران منافعشـان هسـتند و تحریـم را بهانه 
مـی کننـد؛ ایـن را به شـهادت حرفـه ام در 
اظهـار نظـر کارشناسـی در مراجـع قضایـی 
از جایگاه کارشـناس رسـمی دادگسـتری در 

حـوزه بـرق و صنایـع اثبـات مـی نمایـم.
بلـه روزهـای بدتـری در انتظـار اسـت امـا 

نـه در نتیجـه تحریـم  بلکـه در نتیجـه خود 
تحریمـی در ایـن 8 سـال.

5. در آبـان ۹۴ آقـای جهانگیری قانون منع 
انتشـار گازهـای گلخانـه ای را بـه وزارت 
نیـرو راهم ابـلاغ نمود و طبیعتـا نباید منابع 
تولیـد کننـده ایـن گازها، احداث می شـدند 
و آقـای چیـت چیـان مصاحبه رسـمی نمود 
کـه اگـر نیـروگاه سـوخت فسـیلی احـداث 
المللـی  بیـن  نهادهـای  سـوی  از  کنیـم 
توبیخ)یـا اصطـلاح مشـابه( مـی شـویم؛ در 
آبـان ۹۹ آقـای اردکانیـان گـزارش عملکرد 
مثبـت خـود را در ابلاغیه مذکـور ارائه نمود 
کـه اسـنادش موجود اسـت بعد مـی گویند، 
نگوییـد معاهـده پاریـس که در سـال های 
۹۶ و ۹۷ شـورای نگهبـان آن را نپذیرفتـه 
بـود امـا آقایان با آن بخشـنامه بـرای پیش 
قـدم شـدن در کاهـش دمای کـره زمین به 

دسـتگاه هـای اجرایـی ابـلاغ نمودند.
معاهـده ای را پذیرفتنـد کـه دولـت از ارائه 
پیوسـت واقعـی آن امتنـاع کرد و امـروز نه 
تنهـا ۲000 مـگاوات تجدیر احـداث نکرده 
بسـترهای  و  فسـیلی  سـوخت  منابـع  انـد 
بشـدت  را  انـرژی  تولیـد  افـزاری  سـخت 
تحدیـد کـرده انـد کـه بطـور خلاصـه این 
هـدف اصلـی معاهـده پاریـس اسـت برای 
متوقـف نمودن کشـورهای درحال توسـعه.

علـت واقعـی اینکـه چرا احـداث نکـرده اند 
را آقـای اردکانیـان خـوب میداننـد و باید به 

ملت ایـران توضیـح دهند.
۶. از منظـر خشکسـالی؛ چـرا در کشـوری 
بـا ایـن عظمـت و منابـع مـا بایـد 1000 
مـگاوات نیـروگاه تلمبـه ذخیـره ای داشـته 

باشـیم؟
کـه از بالادسـت بـه پایین دسـت و با توجه 

بـه فصول سـال انرژی را ذخیـره کنند.
الکترونیـک  دیگـر  منبـع  از  چـرا  اصـلا  و 

قـدرت ذخیـره انـرژی بـا 5 درصـد هزینـه 
نمـی  هزینـه  گـذاری  نیـاز سـرمایه  نـورد 

شـود؟
در  انـرژی  رفـت  هـدر  از  جلوگیـری   .۷
اسـت  مطلوبـی  مـورد  مشـترکین  سـمت 
بـه  نسـبت  ناچیـز  بسـیار  اثـر  بـا  )البتـه 
ایـن حجـم خاموشـی( امـا وزارت نیـرو بـا 
کاهـش تعمـدی ولتـاژ از اردیبهشـت سـال 
جـاری بـدون اطلاع مشـترکین نـه تنها به 
تجهیزات مشـترکین آسـیب جدی وارد می 
کنـد که خـود باعـث افزایش تلفات شـبکه 

شـود. می 
مـی گوینـد اسـتخراج بیـت کوین امـا نمی 
امـروز مصـرف ماینرهـا زیـر ۷00  گوینـد 
مـگاوات و کمتر از ۷ درصد خاموشـی های 
اعمالـی کل کشـور اسـت ایـن را می گویند 

کـه بـی کفایتـی خـود را پنهـان کنند.
تـا  را کـه  مـا  پاریـس کشـور  معاهـده   .8
منابـع  بـه  آینـده  سـال  یکصـد  از  بیـش 
سـوخت فسـیلی دسترسـی دارد و از لحـاظ 
همزمـان  هسـتیم  تـر  عقـب  نیـز  توسـعه 
بـا کشـورهای توسـعه یافتـه صنعتـی کـه 
تـا ده سـال آتـی منابـع شـان روبـه اتمـام 
اسـت از لحـاظ دسترسـی به منابع فسـیلی 
تحدیـد می کنـد و ایـن را د معاهده پاریس 
پذیرفتیـم تا رشـد صنعتی کشـور ما متوقف 
گـردد و نمـی گوینـد جرا بـه تعهد خـود در 

زمینـه تجدیدپذیـر عمـل ننمودنـد.
القصـه جبـران خاموشـی هـای امـروز بـه 
کفایـت و مدیریـت انقلابـی و صـرف فعـل 
توانسـتن و البته خواسـتن نیاز دارد و سـنگ 
جلوپـای سـرمایه گـذاران دارای اهلیـت را 
برداشـتن تـا تحریـم هـا بـی اثـر گـردد و 
البتـه قبـل از ان لازم اسـت خودتحریمـی 
هـا مخصوصا آنها که در خفاسـت برداشـته 

 . د شو

یادداشت

جنگجویان طالبان به مرز ایران رسیدند
مرزهای شرقی در امنیت کامل و کنترل شبانه روزی 

ــرح  ــه ط ــه ارائ ــی ک ــی/ در حال ــا مژده مهس
صلــح از ســوی طالبــان تکذیــب شــده امــا آنها 
ــا سیاســیون  ــه زنــی ب در تهــران در حــال چان
افغانســتان هســتند و در خــاک افغانســتان 
کمــاکان بــه پیشــروی خــود ادامــه مــی دهنــد.

ــود را  ــزم خ ــا  ع ــی ه ــه آمریکای ــی ک در حال
ــد  ــرده ان ــزم ک ــتان ج ــروج از افغانس ــرای خ ب
و بــه زودی دیگــر ســربازی در آن کشــور 
و  شــهرها  از  بســیاری  داشــت،  نخواهنــد 
ــان در  ــروه طالب ــرف گ ــه تص ــا ب ــوالی ه ولس
آمــده اســت. خــود ایــن گــروه ادعــا مــی کنــد 
کــه بیــش از هشــتاد درصــد خــاک افغانســتان 
را در دســت دارد. ســربازان ارتــش و نیروهــای 
ــتند و  ــه هس ــال مقابل ــاکان در ح ــی کم نظام
بســیاری از مــردم بــه ویــژه در مناطق شــمالی 
ــد  ــه ان ــت گرفت ــه دس ــلاح ب ــور س ــن کش ای
ــرون  ــه بی ــان ب ــن هایش ــان را از زمی ــا طالب ت
ــد. در همیــن حــال برخــی رســانه هــای  برانن
ــال و  ــتریت ژورن ــون وال اس ــی همچ امریکای
ســی ان ان از امــکان تصــرف پایتخــت در 
شــش مــاه تــا یــک ســال اینــده مــی نویســند. 

پیشروی سریع طالبان در مناطق شمالی
در حالــی کــه خبــر آمــده برخــی از ســربازان 
افغانســتان از شــمال بــه ســمت تاجیکســتان 
گریختــه انــد، پیشــروی هــای طالبــان 
هــم ســرعت بیشــتری گرفتــه اســت و 
آنهــا تمرکــز خــود را بــر روی مناطــق 
شــمالی ایــن کشــور گذاشــته انــد. در تــازه 
ــرزی  ــذرگاه م ــان گ ــات طالب ــن اتفاق تری
ــتان  ــران و افغانس ــن ای ــه« بی ــلام قلع »اس

ــد،  ــح الله مجاه ــت. ذبی ــت گرف ــه دس را ب
ــک  ــود ی ــر خ ــان در توئیت ــخنگوی طالب س
ویدئــو کلیــپ منتشــر کــرد که جشــن شــبه 
ــذرگاه  ــر گ ــرل ب ــان در کنت ــان طالب نظامی
مــرزی اســلام قلعــه را نشــان می دهــد 
ــای  ــبکه ه ــری در ش ــای دیگ ــپ ه و کلی
اجتماعــی دســت بــه دســت مــی شــود کــه 
ــا  ــرز ب ــروه در م ــن گ ــد ای ــی ده ــان م نش
ایــران و گــذرگاه مــرزی جــا خــوش کــرده 
ــه« در  ــلام قلع ــرزی »اس ــت.گذرگاه م اس
1۲0 کیلومتــری اســتان هــرات واقــع شــده 
ــاره  ــن ب ــی هــرات در ای اســت.مقامات محل
ــد و ماننــد روزهــای  اظهــار نظــری نکرده ان

ــد. ــه میدهن ــود ادام ــه ســکوت خ ــل ب قب
گذرگاه هــای  می گویــد  ایــران  گمــرک 
توجــه  بــا  ماهیــرود  و  دوغــارون  مــرزی 
شــبه نظامیان  اخیــر  پیشــروی های  بــه 
ــرد، از  ــد کوهگ ــده اند. محم ــته ش ــان بس طالب
ــه  ــه تســنیم گفت ــران، ب مقام هــای گمــرک ای
اســت: »رایزنی هــا بــرای بازگشــت امــن 
کامیونهــای ایرانــی حاضــر در گمــرک اســلام 
قلعــه افغانســتان در جریــان اســت و بــه زودی 

ــد.« ــد ش ــل خواه ــد تکمی ــن فراین ای
ــد  ــی گوی ــکا م ــش امری ــال ارت ــن ح در همی
ــل  ــتان تکمی ــود درصــد خروجــش از افغانس ن
شــده اســت و عمــلا نیروهــای افغــان در دفــاع 

ــد. ــده ان از خــود مقابــل طالبــان تنهــا مان
ــی  ــاع تعریف ــم اوض ــس ه ــت بادغی در ولای
ــتان  ــرب افغانس ــس در غ ــی بادغی ــدارد. وال ن
ــان  ــا می ــه درگیری ه ــه ک ــش گفت دو روز پی

نیروهــای دولتــی و طالبــان بعــد از اینکــه 
ــو،  ــه ن ــهر قلع ــه ش ــت ب ــد جه ــان از چن طالب
ــر  ــد از س ــه کردن ــت حمل ــن ولای ــز ای مرک
گرفتــه شــده اســت.  طالبــان از ناحیــه جنــوب 
شــرق بــه داخــل شــهر رخنــه کــرده بودنــد اما 
ــد کــه تلفــات آنهــا  مقامــات شــهر مــی گوین
بــالا بــوده اســت و طالبــان کــم کــم در حــال 
ــری کــه از بادغیــس در  خــروج اســت. تصاوی
ــت  ــه دس ــت ب ــی دس ــای اجتماع ــبکه ه ش
مــی شــود امــا واقعیــت تلخــی را نشــان مــی 
ــهر در  ــای ش ــازه ه ــیاری از مغ ــه بس ــد ک ده
ــورد  ــران در م ــوختنند. کارب ــال س ــش در ح ات
ــد کــه کار نیروهــای  ــر مــی گوین ــن تصاوی ای
ــودی کســب  ــا هــدف ناب ــوده کــه ب طالبــان ب
و کار مــردم منطقــه و بــه جــا گذاشــتن یــک 
ــه  ــدام ب ــا اق ــان ه ــرای افغ ــوخته ب ــن س زمی
اتــش زدن مغــازه هــا و خانــه هــا مــی کننــد. 
ارتــش تاکنــون نتوانســته بادغیــس را بــه طــور 
ــود  ــی ش ــه م ــا گفت ــرد ام ــس بگی ــل پ کام
ــروز 15  ــا ام ــا ت ــری ه ــاز درگی ــان اغ از زم
ــب  ــان را عق ــه و طالب ــس گرفت ــوالی را پ ولس

ــت. ــده اس ران
ایــن عــدد در مقابــل 1۲0 ولســوالی کــه 
طالبــان آن را در زمانــی بســیار کوتــاه تصــرف 
کــرده انــد ناچیــز بــه نظــر مــی رســد و 
انگشــت اتهــام را بــه ســمت کــم کاری 
ــه  ــط هفت ــت. در اواس ــرده اس ــی ب ــت غن دول
طالبــان تنهــا در ۴8 ســاعت گذشــته توانســتند 
نزدیــک بــه 1۹ ولســوالی را در شــش ولایــت 
ــد،  ــار، هلمن ــکا، تخ ــار، پکتی ــان، کنده بدخش

و پــروان تحــت کنتــرل خــود در بیاورنــد. 
ــد  ــدار دادن ــان هش ــت بدخش ــای ولای مقام ه
کــه نبردهــا میــان طالبــان و ارتــش افغانســتان 
ــن  ــز ای ــاد، مرک ــای شــهر فیض آب ــه حومه ه ب

ــیده . ــت، رس ولای
 ولــی محمــد احمــدزی، رییــس ســتاد ارتــش 
در گفت وگــو بــا طلوع نیــوز گفتــه کــه کمبــود 
ــی از  ــت اصل ــی عل ــی و دفاع ــای امنیت نیروه
ــا  ــن ولســوالی ها شــده  اســت. او ب دســت رفت
اشــاره بــه کشــته شــدن روزانــه 1۲0 نیــروی 
طالبــان در جریــان جنگ افغانســتان وعــده داد 
ــری  ــرای بازپس گی ــن کشــور ب ــش ای ــه ارت ک

ــد. ــدام کن ــه اق ــت رفت ــای ازدس بخش ه
ــرل  ــل و کنت ــت کام مرزهــای شــرقی در امنی

شــبانه روزی اســت
ــروی  ــات نی ــاون عملی ــه مع ــن رابط در همی
زمینــی ارتــش جمهــوری اســلامی ایــران 
در بازدیــد از مرزهــای شــرقی، از امنیــت و 
ــبانه  ــول ش ــا در ط ــن مرزه ــل ای ــرل کام کنت

روز خبــر داد.
ــاد  ــرتیپ فره ــر س ــش، امی ــل از ارت ــه نق ب
آریانفــر معــاون عملیــات نیــروی زمینــی 
ــی  ــم افزای ــت و ه ــرای مدیری ــه ب ــش ک ارت
اقدامــات یگانهــای نیــروی زمینــی در جنــوب 
شــرق و بررســی آمادگــی یــگان هــا در منطقه 
ــر آمادگــی کامــل  ــد ب ــا تاکی ــه، ب حضــور یافت
ــرق  ــرزی ش ــق م ــتقر در مناط ــای مس نیروه
وجنــوب شــرق، افــزود: بــا حضــور هوشــمندانه 
و همــت  رزمنــدگان نیــروی زمینــی در صدهــا 
مرزهــای شــرقی،  همچنیــن   از  کیلومتــر 

ــی در  ــروی انتظام ــور نی ــرزداران غی ــلاش م ت
مناطــق مــرزی همجــوار بــا اســتان سیســتان 
عزیــزان ســپاه،  و همراهــی  بلوچســتان  و 
کوچکتریــن تحــرک در مجــاورت مرزهــا را بــه 
دقــت تحــت نظــر داشــته و اجــازه کوچکتریــن 
تــردد و ورود غیــر مجــاز از طریــق ایــن مرزهــا 

ــم داد. را نخواهی
ــش در  ــی ارت ــروی زمین ــات نی ــاون عملی مع
ــر از  ــن تقدی ــرزی، ضم ــق م ــد از مناط بازدی
آمادگــی روحــی و رزمــی مدافعــان مــرز تاکیــد 

کــرد: مرزهــای جنــوب شــرق و شــرق کشــور 
بــه صــورت شــبانه روزی در کنتــرل و نظــارت 
قــرار داشــته و از امنیــت کامــل برخــوردار 

اســت.
ــمال  ــه ش ــرارگاه منطق ــده ق ــن فرمان همچنی
ــرقی  ــای ش ــد از مرزه ــش در بازدی ــرق ارت ش
کشــور و مــرز دوغــارون در شهرســتان تایبــاد 
گفــت:  نیروهــای زمینــی ارتــش در قالــب 
تیپ هــای متحــرک هجومــی در سرتاســر نــوار 
مــرزی شــمال شــرق و شــرق کشــور مســتقر 

هســتند و بــا همــه قــوا در حــال پاســداری از 
مرزهــای ایــران اســلامی هســتند و جــای هیچ 

ــی نیســت. ــه نگران گون
بــه گــزارش روابــط عمومــی قــرارگاه منطقــه 
ــان  شــمال شــرق ارتــش، ســرتیپ رضــا آذری
تاکیــد کــرد: مــردم عزیــز مطمئــن باشــند بــا 
کوچکتریــن تهدیــدی مــا بــا قــدرت از مرزهــا 
ــم داد  ــازه نخواهی ــرد و اج ــم ک ــاع خواهی دف
ــای  ــدار مرزه ــت پای ــی در امنی ــن خلل کمتری

ــران ایجــاد شــود. جمهــوری اســلامی ای
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مالیات خرید طلا حذف شد 
ارزش  بـر  مالیـات  جدیـد  قانـون  طبـق 
افـزوده، مالیـات از طـلای خـام حذف شـده 
و طلافروشـان فقـط مـی تواننـد از اجرت و 

کارمـزد مالیـات دریافـت کننـد.
بـه گـزارش روزنامـه »صبـح امـروز« و بـه 
نقـل از خبرگـزاری تسـنیم، طبـق مـاده ۲۶ 
قانـون جدیـد مالیات بر ارزش افـزوده، اصل 
طلا معاف از مالیات و عوارض شـده اسـت و 
زین پـس واحدهـای طلافروشـی نمی توانند 
هنـگام فروش طلا بـه مشـتریان، مالیات را 

نیـز در فاکتورهایشـان لحـاظ کنند.
حسـن روحانی رئیـس جمهوری ایـن قانون 
را 1۲ تیرمـاه ابـلاغ کـرده اسـت؛ براسـاس 
بخـش مربـوط بـه طـلا، جواهـر و پلاتیـن 
و پلاتیـن  قانـون، اصـل طلا، جواهـر  ایـن 
بـه کار رفتـه در مصنوعـات سـاخته شـده از 
فلـزات مزبـور، معـاف از مالیـات و عـوارض 

باشـد. می 
ضمـن اینکـه، اجـرت سـاخت، حق العمـل و 

سـود فروشـنده کالاهـای موضـوع ایـن بند 
مشـمول مالیـات و عوارض با نـرخ ۹ درصد 

می باشـد.
همچنیـن در بنـد 3 ایـن بخـش از قانـون 

جدیـد مالیـات بـرارزش افـزوده آمده اسـت 
مودیـان،  انـدازی سـامانه  راه  از  پـس  کـه 
مربـوط  خدمـات  و  کالا  کننـدگان  عرضـه 
بـه ایـن بنـد مکلفند کلیـه عملیـات خرید و 
فـروش خود را در سـامانه مزبـور ثبت کنند.
درج ارزش اصـل طـلا، جواهـر و پلاتیـن، 
اجرت سـاخت، حق العمل و سـود فروشـنده 
الکترونیکـی  تفکیـک در صورتحسـاب  بـه 
الزامـی اسـت. در صـورت کتمـان و یـا عدم 
ثبـت تمـام یا برخـی از معاملات در سـامانه 
مذکور، مشـمول جریمـه ای معادل ۹ درصد 
ارزش اصـل طـلا، جواهـر و پلاتیـن اسـت 
کـه غیرقابـل بخشـودگی مـی باشـد. ایـن 
جریمـه عـلاوه بر جریمـه مذکـور در بند ب 

مـاده 3۶ ایـن قانون اسـت.
اتحادیـه طـلا  رئیـس  محمدولـی  ابراهیـم 
مـی  مـورد  همیـن  در  تهـران  جواهـر  و 
گویـد:  مالیـات بـر ارزش افـزوده ایـرادات 
خوشـبختانه  کـه  داشـت  اشـکالاتی  و 

قانونگـذاران متوجـه شـدند و الان هـم در 
حـال اصـلاح آن هسـتند. طلایـی کـه هـر 
هـزار   ۶0 و  میلیـون  یـک  حـدود  گرمـش 
تومـان اسـت بـا اجرت، حـدود یـک میلیون 
و ۲00 هـزار تومـان می شـود و لـذا ارزش 
افـزوده ۹ درصـدی بـرای یـک گـرم طـلا 
در ایـن وضعیـت تحریم هـا و غیـره خیلـی 

اسـت. سـنگین 
محمدولـی بـا بیـان اینکـه ما حدود هشـت 
امـور  از دولـت و سـازمان  بـود کـه  سـال 
ایـن  حـل  مجلـس  نماینـدگان  و  مالیاتـی 
افـزود:  می کردیـم  درخواسـت  معضـل 
مجلـس  و  پذیرفتنـد  بالاخـره  خوشـبختانه 
هـم مصـوب کـرد.  اخیـراً شـنیدم رئیـس 
از  هـم  طـلا  کـه  کـرده  ابـلاغ  جمهـور 
ارزش افـزوده معـاف شـده امـا تـا زمانـی 
کـه بخشـنامه نشـود قانـون سـازمان امـور 
مالیاتـی بر اسـاس همان دسـتورالعمل قبلی 

می کنـد. کار 

جمع آوری 30 میلیارد ریال زکات 
در خراسان شمالی

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( خراســان شــمالی گفت: 30 میلیارد ریال زکات بهار 
امسال در استان جمع آوری شد که نسبت به مدت مشابه سال گذشته حدود ۲ برابر افزایش 

دارد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایرنا، مجید الهی راد روز گذشــته اظهار داشت: 

پیش بینی می شود این رقم تا پایان امسال به ۲80 میلیارد ریال افزایش یابد.
وی افزود: ســال گذشــته ۲05 میلیارد ریال زکات در استان جمع آوری شده بود که ۲ هزار 

خانوار نیازمند استان خراسان شمالی از برکات زکات بهره مند شدند.
وی اظهار داشــت: همچنین در سال گذشــته 3۷ طرح عمرانی از محل درآمدهای پرداخت 
زکات در مناطق محروم این اســتان ساخته شــد که حدود  ۶۶ میلیارد و ۶۷1 میلیون ریال 

برای آن ها هزینه شد.
وی به مصارف و هزینه کرد زکات جمع آوری شده در استان اشاره کرد و گفت: زکات جمع 
آوری شــده براساس اولویت بندیهای انجام شده و نیازهای هر منطقه صرف اجرای طرح ها 

و کارهای عمرانی و عام المنفعه در همان منطقه می شود.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( خراسان شمالی گفت: بخشی از زکات جمع آوری شده 

نیز صرف کمک به محرومان و نیازمندان می شود.
اســتان خراسان شــمالی با جمعیت بیش از 8۶3 هزار نفری حدود ۶0 هزار و ۲55 خانوار با 
جمعیتی در حدود 11۲ هزار نفر زیر پوشــش خدمــات حمایتی کمیته امداد امام خمینی )ره( 

قرار دارند.
خراسان شمالی از نظر سرانه درآمد خانوار، در رده آخرین استانهای کشور قرار دارد.

امروز قیمت بلیت هواپیما تعیین تکلیف 
می شود

در هفته های گذشــته، شرکت های هواپیمایی بدون مصوبه قانونی و دریافت مجوز از شورای 
عالــی هواپیمایی کشــوری، اقدام به افزایش قیمت بلیت هواپیمــا کردند و تا کنون نیز این 
گرانفروشــی آن ها ادامه دارد اما به نظر می رســد امروز در جلسه شــورای عالی هواپیمایی 

کشوری تکلیف ایرلاین های متخلف و قیمت بلیت هواپیما مشخص می شود.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایسنا، قیمت بلیت هواپیما در مسیرهای داخلی 
از اویل تیر ماه افزایش پیدا کرد و مســئولان وزارت راه و شهرســازی و سازمان هواپیمایی 
کشــوری بارها هشــدار دادند و تهدید کردند که این قیمت ها باید از ســوی شــرکت های 
هواپیمایی اصلاح شــود اما این اتفاق بعد از گذشت بیست روز نیفتاد و همچنان این وضعیت 
ادامه دارد  و خبری از معرفی متخلفان و برخورد قضایی با آن ها که پیش از این مســئولان 

هشدار داده بودند، نیست.
در این میان ایرلاین ها که به نظر از شرایط کنونی سوء استفاده کردند و حاضر به پاسخگویی 
هم نیستند با قیمت های جدیدشان بلیت پروازهای داخلی را به مردم می فروشند. و به عنوان 
مثال همچنان قیمت بلیت پرواز تهران-مشهد برای فردا )شنبه 1۹ تیر ماه( که باید تا سقف 
۷۷1 هزار و ۲00 تومان فروخته شود تا یک میلیون و ۷8 هزار و 500 تومان به مردم عرضه 
می شــود و تا کنون نه کسی دلیلی برای این افزایش قیمت عنوان کرده و نه توضیحی برای 

برخورد نکردن با این افزایش قیمت غیرقانونی!
البته بر اساس اطلاعات به دست آمده، امروز جلسه شواری عالی هواپیمایی کشوری با حضور 
وزیر راه و شهرسازی، سرپرست جدید سازمان هواپیمایی کشوری و نماینده ایرلاین ها برگزار 

خواهد شد و قرار است تکلیف قیمت بلیت هواپیما مشخص شود.
باید دید پس از این جلسه ایرلاین ها قیمت بلیت هواپیما را بنا به دستور وزیر راه و شهرسازی 
به نرخ های ســابق باز می گردانند و پول های اضافی که از مردم گرفته اند را بازمی گردانند یا 
اینکه مانند آبان ماه سال گذشته و پس از مدت ها افزایش قیمت بدون مصوبه قانونی، نتیجه 

این جلسه تنها تایید این افزایش قیمت و صدور مجوز برای آن است.

اطلاعیه وزارت نیرو درباره شایعات 
فضای مجازی

روابط عمومی وزارت نیرو به دنبال انتشــار شــایعاتی در فضای مجازی در روزهای اخیر، در 
اطلاعیه ای توضیحاتی را برای تنویر افکار عمومی ارائه کرد.

بــه  گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از وزارت نیرو، در این اطلاعیه آمده اســت: در 
چند روز گذشته و به دنبال بروز مشکلاتی در تامین برق برخی نقاط کشور و در شرایطی که 
همدلی و اعتماد مردم به مســئولان بیش از هر زمان دیگری ضروری است، شاهد گسترش 
شــایعات کذب و بی اســاس در فضای مجازی و برخی رسانه ها مبنی بر اقامت وزیر نیرو در 
هتل، اقامت خانواده ایشــان در خارج از کشــور و یا ســهامدار بودن ایشان در شرکت های 

خصوصی بوده ایم.
این اطلاعیه می افزاید: تردیدی نیســت که انتشــار این شــایعات بی پایه و اساس نه تنها 
کمکی به بهبود وضعیت پیش آمده نمی کند، بلکه ممکن اســت موجب دلسردی مردم کشور 

از خدمتگذاران خود در نظام جمهوری اسلامی شود.
در این اطلاعیه تاکید شده است: رضا اردکانیان وزیر نیرو هرگز حتی برای یک شب در هیچ 
یک از دو شــعبه هتل اسپیناس اقامت نداشــته و همراه خانواده در منزل شخصی در تهران 
ســکونت دارند و همچنین هرگونه مالکیت یا ســهامداری ایشان در شرکت های خصوصی 

صحیح نبوده و از اساس تکذیب می شود.
در این اطلاعیه تصریح شــده اســت: وزارت نیرو از تمام شــخصیت ها و فعالان رسانه ای 
درخواســت می کند در زمانی که باید توجه  مردم به خواســته مسئولان و دلسوزان کشور در 
راستای مدیریت مصرف برق معطوف باشــد، به اینگونه شایعات دامن نزده و وزارت نیرو را 
در مدیریت و عبور شرایط پیش آمده یاری کنند، ضمن اینکه حق پیگیری موضوع و تعقیب 

قانونی کسانی که اینگونه مسائل را مطرح می کنند برای خود محفوظ می داند.
در بخش دیگری از این اطلاعیه آمده است: روابط عمومی وزارت نیرو همچنین آمادگی خود 

را برای پاسخگویی به هرگونه سوال و رفع شبهه در این خصوص اعلام می کند.

گمرک: تجار ایرانی فعلا از ارسال کالا به مرز 
دوغارون خودداری کنند

گمرک ایران اعلام کرد: تا اطلاع ثانوی تجار از ارسال کالا به مرزهای افغانستان خودداری 
کنند.بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از خبرگزاری تســنیم به دلیل تحولات 
افغانســتان؛ صاحبان کالا و تجار از ارســال محموله های تجاری بــه مرزهای دوغارون و 

ماهیرود تا اطلاع ثانوی خودداری کنند.
سخنگوی گمرک گفت: به دلیل تحولات عصر امروز درگمرک  اسلام قلعه  و ابونصرفراهی  
افغانســتان، تجار تا اطلاع ثانوی از ارســال محموله های تجاری در رویه های مختلف به 

مرزهای دوغارون و ماهیرود خودداری کنند.
از عصر چهارشنبه و متاثر از تحولات صورت گرفته در کشور افغانستان در اسلام قلعه ولایت 
هرات در  نزدیک مرز مقابل دوغارون خراســان رضوی و بندر ابونصر فراهی در ولایت فراه 
افغانســتان در  مقابل مرز  ماهیرود در خراسان جنوبی روند تجارت کشور با افغانستان از پنج 

شنبه متوقف شد.
وی افزود: از تجار و بازرگانان درخواســت می شــود تا اطلاع ثانوی از ارسال محموله های 

تجاری به مرزهای »دوغارون« و »ماهیرود« خودداری کنند.
گفتنی اســت، بعد از گمرک مرزی اســلام قلعه، گمرک مرزی ابونصر فراهی هم به دست 

طالبان سقوط کرد.

خبر

رییس کانون کارآفرینان استان خراسان رضوی در گفتگو با صبح امروز :

تولید خودرو متعلق به ذات اقتصاد ایران نیست
در شماره قبل روزنامه، به 

ی
غر

اص
از 

مهن
س

روی
ر س

دبی

از  قســمتی  شــرح 
ی  گــو گفت و
محمدحسین روشنک، 
کانــون  رییــس 
اســتان  کارآفرینــان 
در  رضــوی  خراســان 
خصــوص لــزوم فراهم 
در  مناسب  شرایط  کردن 
جهت دستیابی به اقتصاد 
مقاومتــی پرداختیم. وی 
در این گفت وگو به ارائه دلایلی مبنی بر عدم 
ممنوعیت واردات پرداخته و در این شــماره 

نیز اشتباهات اقتصاد ایران را برمی شمارد.
با هرگونــه ممنوعیــت در واردات مخالف 

هستم
رییس کانون کارآفرینان اســتان خراســان 
بــا تاکید بــر اینکه »با هرگونــه ممنوعیت 
در واردات مخالــف هســتم« می گوید: این 
ممنوعیت هــا، بازار را تبدیل بــه بازار بدون 
رقابت کرده و نتیجــه این بازار ورود کالای 

قاچاق است.
محمد حسین روشنک در مصاحبه با خبرنگار 
»صبح امــروز« اضافه می کنــد: ممنوعیت 
واردات به معنای از بین بردن رقابت در بازار 
داخــل و همچنین ترویــج کالای قاچاق و 

خالی کردن جیب مردم است.
نیازمند تعریف جدیدی از اقتصاد هستیم

وی با اشــاره به اینکه »دسترسی به اقتصاد 
مقاومتی نیازمند الزاماتی است« ابراز می کند: 
برای رسیدن به این الزامات بایستی تعریف 
جدیدی از اقتصــاد و حوزه صنعت، معدن و 

تجارت و ساختمان و... ایران  داشته باشیم.
روشــنک توضیح می دهــد: مهم ترین دلیل 
اصلی عدم واردات خودرو بــه ایران، ایجاد 

اشــتغال برای ایرانیان است، به عنوان یک 
منتقد به حوزه اقتصــاد در خصوص واردات 
خودرو، معتقدم وارد کننده بایستی برای وارد 
کردن خــودرو، معادل کارمــزد یک کارگر ِ 

تولید خودروی داخلی را پرداخت کند.
فداکردن اقتصاد خرد برای اقتصاد کلان 

در ایران
رییس کانون کارآفرینان اســتان با تاکید بر 
اینکه »اقتصاد ما یک اقتصاد خرد است« بیان 
می کند: باید به صنایع روســتایی، کشاورزی، 
صنایع دستی، کارگاه ها و صنعت های کوچک 
و متوســط بپردازیم و نباید بخاطر رسیدن به 
اقتصاد کلان از این خردهای مهم غافل شد.
وی همچنیــن با اشــاره به اینکــه »خودرو 
متعلق بــه فطرت اقتصادی ایران نیســت« 
اظهار می کند: اقتصاد ایــران اقتصادِ خرد و 
متوســط بوده و وابسته به روستا و کشاورزی 
و صنایع دســتی بوده و متکی به داشته های 
درونــی خود اســت بنابراین تولیــد خودرو 
متعلق به فطــرت اقتصادی ایران نیســت. 
اگر ســرمایه ای کــه برای تولیــد خودروی 
بومی هزینه کردیم، برای شیرین کردن آب 
دریاها هزینه می کردیم، امروز ایران گلستان 
تولیدات کشــاورزی بود، چراکه کشاورزی ما 
قابل رقابت بــا بازار جهانی بوده اما در حوزه 

خودرو حرفی برای گفتن نداریم.
حوزه خودرو، حیات خلوتی برای 

نمایندگان مجلس
روشــنک اذعان می کند: اگــر دولت قانونی 
وضــع کند مبنی بر اینکه بــه ازای ورود هر 
خودرو، معــادل ارزش 100 درصدی آن نیز 
به دولت پرداخت شــود، مردم از این قانون 

استقبال می کنند.
روشــنک تبیین می کند: حوزه تولید خودرو 
حیات خلوتی برای مسئولان بازنشسته است؛ 
بدیــن معنی که با تغییر هر دولت، تعدادی از 
مســئولین و نمایندگان به این حوزه منتقل و 
روانه می شــوند و بهای این حیات خلوت را 

مردم پرداخت می کنند.
ما خودروساز نیستیم

وی با بیان ایــن نکته که »راهِ دفاع از تولید 
داخل، جلوگیری از رقابت نیســت  و بایستی 
این حمایت به نحوی باشــد کــه رقابت در 
بازار داخلی حفظ بشود« خاطر نشان می کند: 
برای رقابــت در بــازار داخلــی ممنوعیت 
واردات صحیح نبوده و بایســتی به جای این 
ممنوعیت ها دولت عوارض حاصل از واردات 
کالاها را به تولیدکنندگان داخلی جهت بهبود 

کیفیت بپردازد.
تغییرات و تحولات شورای شهر 

روشنک اضافه می کند: من به حوزه شهری 
و سیاسی، نگاه فرا جناحی داشته و به اعتقاد 
من در شــورای شــهر از هر جناح و تفکری 
بایســتی حضور داشته باشــند و حضور یک 

جناح در شورای شهر مطلوب نیست.

وی بــا بیان اینکه »به شــورای پنجم بابت 
وجود متخصصین و متفکرین در این دوره از 
شــورا، امید بسیار داشته و اکنون نیز قدردان 
زحمات آنان هستیم، اما حاصل و نتیجه این 
اقدامات مثبت و موفقی نبود« اظهار می کند: 
انتخاب اول شــهردار در دوره ششــم شورا، 
انتخاب درست و به جایی بود چرا که تقی زاده 
خامســی مدیری مدبر و با عرضه و آشنا به 
هویــت ایرانی بود و یک فــرد قدرتمند بود؛ 
اما بعد از مدتی به دنبــال برکناری این فرد 
افتادند و تقی زاده را رد کردند چرا که تقی زاده 
شخصیت محکمی داشته و طبق رییس شورا 

و حرف های غیرمنطقی عمل نمیکرد .
رییــس کانون کارآفرینــان ادامه می دهد: با 
انتخاب کلایی بــه عنوان شــهردار، اولین 
شــرط نامه بینشــان مبنی بر گوش سپاری 
مطلق  شهردار به شــورا و تقسیم شهر بین 

خودشان امضا کردند.
انتخاب کلایی بر اساس ضعف او بود نه 

قوتش

روشــنک با اشــاره به انتخاب شهردار فعلی 
مشــهد و شــرایط این انتخاب ابراز می کند: 
شــورای ششــم شــهر، کلایی را بر اساس 
نقاط قوتش انتخاب نکرده، بلکه بر اســاس 
ضعف هایش منتخب شورا شد. درواقع آنچه 
که باعث انتخاب کلایی به عنوان شــهردار 
شد، تسلیم بودن وی در مقابل شورا بود؛ چرا 
که از همان ابتدا برای هریک از اعضا سهمی 

قائل شده و رای را با سهم از آنِ خود کرد.
وی توضیح می دهد: انتخاب کلایی در مقابل 
تقی زاده خامســی و دیگران بر اساس برتری 
او نبود، و بیشــتر به جهت تسلیم بودن او در 

مقابل تصمیمات شورا بود.
شــهردار کنونی چه موفقیت هایی در کوتاه 
کردن زمــان تحویل پایــان کار و کارهای 

ساختمانی کسب کرده است؟

وی بــا مطرح کردن این موضوع که » یکی 
از منتخبین شــورا اعلام کرده که شهرداری 
و شــورا در حال حاضر ۲0 الــی ۲5 میلیارد 
نیــز بدهی دارند« می گویــد: در بخش های 
عمرانی، شــهردار کنونی موفق عمل کرده و 
شهر جلوه دیگری به خود گرفته اما در دیگر 
بخش ها موفق عمل نکرده و هزینه ها را نیز 

افزایش داده است.
دلیل عدم استیضاح شهردار 

روشنک اظهار می کند: هزینه های ساخت و 
ساز در حالی افزایش پیدا کرد که زمان صدور 
پروانه ها و پایان کار نیز نه تنها کاهش نیافت 

بلکه طولانی تر و دوبرابر شد.
رییــس کانــون کارآفرینــان با اشــاره به 
چالش هــای منطقــه ثامن اذعــان می کند: 
شــهردار در منطقه ثامن بدون هماهنگی با 
شورا و سرمایه گذاران و ذی نفعان، با بد قولی 
در مقابل ســرمایه گذاران مخفیانه طرح هایی 
را امضا کرد که این شایسته یک مدیر عالی 

نظام جمهوری اسلامی نیست.
روشنک با طرح این پرسش که »چرا شورای 
شهر و شهردار طرحی مخالف با منافع مردم 
امضا کرده و اگر امضای این طرح بر خلاف 
دستور شورا بود، چرا شهردار استیضاح نشد؟ 
ضعف شــورای شــهر در مقابل شهردار چه 
بود؟« مطرح می کند: در چهار ســال گذشته 
به غیر از اقدامات تقی زاده خامسی و اقدامات 
عمرانی کلایی، شــهردار و شورا هیچ اقدام 
مثبتی انجام نداده و تنها هزینه شــهر را بالا 

بردند.
رییس کانون کارآفرینان ابراز می کند: شورای 
ششــم به نام وحدت انقلابی اگرچه از یک 
جناح انتخاب شده اما از چندین تفکر متشکل 

شده است.
شورای شهر اگر معتمد مردم نباشد، 

هیچ است
وی تاکید می کند: شورا جایگاه قانونی ندارد و 
فرماندار و استاندار و ... می توانند مصوبه های 
شــورا را وتو کنند و در چنین شــرایطی تنها 
ویژگی مثبت و قابل تامل شــورا بایســتی 

معتمد بودن در بین مردم باشد. 
روشنک با بیان این نکته که » اگر یک شورا 
معتمد مردم و مســئولین شهری باشد، همه 
کاری از او ســاخته است و می تواند کارهای 
شــهری را پیش ببرد« اذعان می کند: برابر 
قانون شــورا جایگاهی ندارد و یک شورایی 
در درون شهرداری است و وظیفه  شورا انجام 
بخــش کوچکی از وظایف یــک فرمانداری 

است.
روشنک خاطرنشان کرد: اگر شورا با نماینده 
ولی فقیه و اســتاندار و تولییت استان قدس 
که صاحب قدرت هســتند هماهنگ باشــد، 
می توانــد موفق عمــل کنــد و در غیر این 

صورت هیچ کاری نمی تواند از پیش ببرد.
وی بــا بیــان اینکه »به منتخبین شــورای 

ششم شهر امید به معتمد بودن در بین مردم 
و مســئولین و صاحبان قــدرت وجود دارد« 
تبیین می کند: شــهردار بایستی معتمد مردم 
و مسئولین باشــد و به او اجازه بدهند که به 
صورت مســتقل مانند تقی زاده و پژمان کار 

کند.
وی ادامه می دهد: کلایی حدود دو ســال و 
نیــم تصمیم به عزل شــهردار منطقه ثامن 
داشــت، وما از سمت شــورا اجازه این کار را 

نداشته و ترس از انجام آن داشت.
روشنک خاطرنشــان می کند: شهردار آینده 
بایســتی یک فرد معتمد و جا افتاده باشــد 
و بهتر و ســازگارتر اســت که از درون شورا 
انتخاب شود. درواقع محصول شورا را بایستی 
در شــهرداری مشــاهده کرد و امید اســت 
چهارسال آینده نتایج مثبت اقدامات انجامی 

شورای جدید را شاهد باشیم.
موج پنجم کرونا

رییــس کانــون کارآفرینان اســتان مطرح 
می کنــد: یکمــاه قبل ضمن ارایــه دلایلی 
تحت عنوان انتخابات، ســفرهای تابستانی، 
امتحانات، کنکور، بی تفاوتی نسبت به مرگ 
و میر و عادی سازی مبتلایان به کرونا و بی 
ارزش بودن جان مــردم موج جدید کرونا را 

پیش بینی و عنوان کردم.
وی در پایــان با طرح این ســوال که » چرا 
از خزانه ملی هزینه ورود واکسن را برداشت 
نمی کنند؟آیــا جان مــردم ارزش 5 دلار را 
ندارد؟« تشــریح می کند: مگر اقتصاد ایران 
دارایــی ندارد که واکســن کرونا برای مردم 
این کشور وارد نمی شود؟ چرا وزیر بهداشت 
اگــر چه فرد خوب و مســئولیت پذیری بوده 
اما نتوانســته در خصوص کرونا اقدام مثبتی 
انجام دهد، از ســمت خود برکنار نمی شود؟ 
درواقع باید در خصوص تصمیمات کشــوری 

به درستی اندیشیده شود!

شورا جایگاه 
قانونی ندارد و 
فرماندار و استاندار 
و ... می توانند 
مصوبه های شورا را 
وتو کنند و در چنین 
شرایطی تنها ویژگی 
مثبت و قابل تامل شورا 
بایستی معتمد بودن در 
بین مردم باشد

 اقتصاد ما یک 
اقتصاد خرد است و باید 
به صنایع روستایی، 
کشاورزی، صنایع 
دستی، کارگاه ها و 
صنعت های کوچک 
و متوسط بپردازیم و 
نباید بخاطر رسیدن 
به اقتصاد کلان از این 
خردهای مهم غافل شد

شهردار در منطقه 
ثامن بدون هماهنگی با 
شورا و سرمایه گذاران 
و ذی نفعان، با بد 
قولی در مقابل 
سرمایه گذاران مخفیانه 
طرح هایی را امضا کرد 
که این شایسته یک مدیر 
عالی نظام جمهوری 
اسلامی نیست
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ورود وکیل قبل از فرایند مشاوره، کار سازش 
را دشوار مي کند

کارشناس مسئول برنامه  پیشگیري و کاهش طلاق بهزیستي خراسان رضوي از سنگ اندازي و 
مداخله  وکلا در فرایند مشاوره و سازش زوجین متقاضي طلاق، انتقاد کرد.

به گزارش »صبح امروز« به گفته  حســن حاجي پور، در بســیاري موارد که مشــاوران مي توانند 
طرفین را به سازش نزدیک کنند، به محض دخالت وکلا و تحریک یکي از زوجین، کل فرایند 
مشــاوره در خطر قرار مي گیرد و خانواده به ســمت فروپاشــي میل مي کند. برنامه  پیشگیري و 
کاهش طلاق، با محوریت مشــاوران که شــامل مددکاران و روان شناسان متبحر و کارآزموده 
مي باشــد پیش مي رود و اگر وکلا در این فرایند دخالت نداشــته باشــند، بسیاري از زوجین را 

مي توان به سمت سازش و ادامه  زندگي خانوادگي پیش برد.
وی توضیح داد: متأســفانه دخالت وکلا در این فرایند به گونه اي اســت که یک طرف به طرف 
دیگر وکالت مي دهد و ســپس به مشاوره مي آیند که ما به عنوان مشاور، هر چه تلاش مي کنیم 
طرف دیگر را وارد فرایند مشــاوره و ســازش کنیم، موفق نمي شویم؛ چون یک طرف از طرف 
دیگــر وکالت دارد که مطمئنا پاي وکلا در میان اســت که این ترفند ضــد خانواده را به آن ها 

مي آموزند.
حاجی پور با بیان اینکه »از آنجا که قوه قضائیه هم موافق عدم دخالت وکلا در این فرایند است 
در حال رایزني و مشورت با دستگاه قضایي استان هستیم تا دخالت وکلا در برنامه  مشاوره هاي 
سازش را به حداقل برسانیم« ادامه داد: حتي اگر آزادي افراد در گرفتن وکیل هم مد نظر باشد، 
این آزادي باید پس از فرایند مشاوره قرار بگیرد؛ یعني پس از اینکه مشاور و مددکار، کار مداخله  
مثبت، راهنمایي و درمانگري اختلال ارتباط را انجام دادند و زیربناي رواني خانواده محکم شــد، 
آنگاه وکلا بتوانند براي وکالت اقدام کنند. بهترین راه ســازش زوجین در شرف طلاق این است 

که به جاي وکیل، به مشاور مراجعه کنند.
کارشناس مسئول برنامه پیشگیري و کاهش طلاق بهزیستي خراسان رضوي گفت: بهزیستي و 
۷0 نفر از مشاوران استان در تلاش هستند که زن و شوهرهاي متقاضي طلاق را سازش دهند؛ 
چون وقتي در کارشــان مداخله مي کنیم متوجه مي شویم مشکلات في مابین آن ها اصلا جدي 

نیست و به سهولت و چند نوبت مشاوره، کاملا قابل حل است.
یک مددکار که طرف قرارداد طرح مشــاوره کاهش طلاق اســت نیز در این رابطه خاطرنشان 
کرد: اگــر پاي وکلا از پرونده هاي طلاق بیرون برود، ما مي توانیم 80 درصد زوج هاي متقاضي 

طلاق را سازش دهیم.
ابوالقاسم مرتضوي ادامه داد: بیشترین موارد اختلاف زوجین متقاضي طلاق، مشکلات ارتباطي 
است و اکثریت مطلق این مشکلات، از طریق مشاوره و راهنمایي روان شناسي، قابل حل است. 
اغلب مشکلات زوجین از آنجا منشأ مي گیرد که زوجین، پیش از ازدواج، با هم گفت وگوي عمیق 

ندارند و انتظارا تشان از یکدیگر را به اشتراک نمي گذارند.
وي تصریح کرد: من زن و شوهر را راضي مي کنم که با هم سازش کنند و زندگي شان را با شکل 
بهتــري بگذرانند، اما به محض اینکه پاي خانم از مرکز مشــاوره بیرون مي رود وکیل مي گوید: 

»رضایت نده و دنبال دعوا را بگیر و طلاق بگیر«.
مرتضوي گفت: وکلا در این داســتان، دنبال منافع خودشان هستند؛ چون یک متقاضي طلاق 
کلا در کلینیک مددکاري ما براي 5 جلســه مشــاوره مددکاري و روان شناسي ۲50 هزار تومان 
مي پــردازد، امــا در وکالت نامه هاي طلاق، مبالغي بین 5 تا 15 میلیــون تومان و گاه بالاتر هم 
از مراجعان گرفته مي شــود. متأســفانه مردم از کنه ماجرا بي خبرند و گول صحبت هاي وکلا را 
مي خورند که بله باید حقوق شما گرفته شود ما فلان مي کنیم و تمام حقوقات شما را مي گیریم و 
طلاق هم مي گیریم. اختلافات بیشتر زوجین، آنقدرها عمیق نیست و فقط کمتر از ده درصدشان 
تعارضات غیر قابل حل دارند که منجر به طلاق مي شود. مابقي اختلافات با داشتن مهارت هاي 
زندگي، افزایش تاب آوري، مســؤولیت پذیري، مهرباني، دیده شــدن طرفین توسط یکدیگر، تن 
دادن به منافع مشــترک زندگي و اشتراک معنوي، قابل حل است و ما باید به سمتي برویم که 

پرونده هاي طلاق را به پرونده هاي درماني اختلافات خانوادگي تبدیل کنیم.

 زنده گیری یک هزار قطعه ماهی
 از رودخانه اترک 

مدیر حفاظت محیط زیست بجنورد گفت: یکهزار قطعه ماهی که به دلیل کم آبی رودخانه اترک 
در حال تلف شــدن بودند با کمک نیروهای حفاظت محیط زیســت و کمیته ماهیگیری استان 

زنده گیری و در رودخانه باباامان رهاسازی شد.
ایرنا نوشت: محمد خالقی گونه های این ماهیان را، ماهیان رودخانه ای، کپور و زردپر اعلام کرد 
و دلیل خشک شــدن این رودخانه را ناشی از برداشت بی رویه آب از سوی کشاورزان و کاهش 

۴0 درصدی میانگین آب گیری ناشی از خشکسالی دانست.
وی با بیان اینکه »کاهش میزان آب رودخانه اترک به عنوان بزرگترین رودخانه خراسان شمالی 
باعث افت اکسیژن و تلف شدن شمار قابل توجهی ماهی در این رودخانه شد« اضافه کرد: برای 
نجات ماهیان و سایر زیستمندان، باید  حقابه آن از سوی شرکت آب منطقه ای استان داده شود.

مدیر حفاظت محیط زیســت بجنورد گفت: کشــاورزان روســتاهای نجف آباد و حصارگرمخان 
برداشت زیادی از رودخانه اترک دارند و این مصارف زیاد سبب شده تا بستر این رود در محدوده 

روستای اخلی دنگل خالی از آب و خشک باشد.
وی با بیان این که »شــرکت آب منطقه ای استان حقابه رودخانه را نداد« گفت: انتظار می رود 
حقابه زیســت محیطی رودخانه داده شود تا آب در بستر رودخانه جاری شود .وجود آب در بستر 
رودخانه اترک در محدوده اخلی دنگل در حد آب گودال ها است و این کاهش آب، زیست آبزیان 

و سایر زیستمندان در معرض خطر قرار گرفته است.
معاون حفاظت و بهره برداری شــرکت آب منطقه ای خراسان شمالی هم در این باره گفت: سال 
جاری میزان بارندگی ۴0 درصد نســبت به سال گذشــته کاهش پیدا کرده از طرفی دمای هوا 
هم افزایش قابل ملاحظه ای داشته اســت این موضوع سبب شده تا برداشت آب برای مصرف 

کشاورزی افزایش یابد.
وحید واســطه، درباره حقابه زیست محیطی رودخانه اترک اظهار کرد: در سال های خشکسالی، 
کاهش حقابه ها در همه بخش ها از جمله زیســت محیطی اعمال می شود. برابر قانون نیاز حقابه 
زیســت محیطی تالاب ها و رودخانه ها باید توســط حفاظت محیط زیست تعیین و برای اجرا به 

وزارت نیرو ابلاغ شود.

مدیریت امور اجرایی معاینه فنی خودروهای کشور:

دریافت گواهی معاینه فنی برای ترخیص 
خودروهای توقیفی لحاظ شود

مدیریت امور اجرایی معاینه فنی خودروهای کشور با تاکید بر لزوم اخذ گواهی معاینه فنی برای 
ترخیص خودروهــای توقیفی افزود: موضوع اخذ گواهی معاینه فنی باید در پیش شــرط های 

ترخیص وسایل نقلیه و ترخیص خودروهای رسوبی از پارکینگ های سراسر کشور لحاظ شود.
ایسنا نوشت: عبدالله متولی با اشاره به آغاز طرح ترخیص خودروهای رسوبی پارکینگ های سراسر 
کشور از سوی پلیس راهور توضیح داد: پلیس راهنمایی و رانندگی در نظر دارد ۲۲۶ هزار دستگاه 
خودروی توقیفی را ظرف مدت ۲ ماه ترخیص نماید که با توجه به اهمیت کنترل آلایندگی وسایل 
نقلیه و وفق مــاده )۶( قانون هوای پاک و آیین نامه جدید ماده )8( قانون هوای پاک، اخذ معاینه 
فنی برای کلیه وســایل نقلیه الزامی بوده، لذا لازم اســت مالکان ایــن خودروها پس از ترخیص 
جهت اخذ گواهی معاینه فنی اقدام کنند.وی افزود: در جهت خدمت هر چه بیشــتر به متقاضیان 
و تســریع فرآیند اخذ گواهی معاینه فنی خودروهای ترخیصی، کلیه مراکز معاینه فنی در سراســر 
کشور آماده ارائه خدمات به مالکان این خودروها می باشند و مراکز می توانند در صورت لزوم نسبت 
به اختصاص یک خط مجزا جهت صــدور گواهی معاینه فنی برای خودروهای فوق اقدام نمایند.
متولی از پلیس راهنمایی و رانندگی و مراجع ذیصلاح خواست تا اخذ گواهی معاینه فنی به عنوان 
یک پیش شرط مهم در ترخیص خودروهای توقیفی لحاظ و در این راستا تدابیری اتخاذ شود که 
ترخیص قطعی خودروهای رســوبی پس از اخذ گواهی معتبر معاینه فنی صادر گردد. بی تردید اخذ 
گواهی معاینه فنی به جهــت ایمنی خودرو و جلوگیری از افزایش آلایندگی هوا امری ضروری و 

اجتناب ناپذیر بوده که سهل انگاری و مماشات درباره آن جایز نیست.

یادداشت 

بازدید از سد کرخه با اعتراض خبرنگاران ناتمام ماند

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیز داری کهگیلویه و بویراحمد پاسخ داد؛

مهار آتش سوزی جنگل های کوه نارک گچساران به کجا رسید؟

گلوله جنگی جان دو تن را در سقز گرفت

بازدید روز جمعه جمعی از خبرنگاران و فعالان 
محیط زیســت اســتان از ســد کرخه به دلیل 
توهین مدیر عامل این سد به خبرنگاران ناتمام 

ماند.
ایرنا نوشت: بعد از مشکلاتی که اخیرا در بحث 
مشــکلات تامین حقآبه تالاب هور العظیم به 
وجود آمده اســت سازمان آب و برق خوزستان 
با هماهنگی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خوزســتان قرار بــود جمعی از خبرنــگاران و 
عکاســان استان را راهی ســدهای کرخه و دز 
در شمال خوزستان نماید. چهار اتوبوس شامل 
عکاسان، خبرنگاران و فعالان زیست محیطی 
اســتان صبح جمعه از اهواز عازم اندیمشــک 
شدند و پلیس اســتان نیز آنان را تا سد کرخه 
مشــایعت نمود کــه در این بازدیــد با واکنش 

نامناسب مدیر عامل سد کرخه مواجه شدند.
رییس هیات مدیــره خانه مطبوعات اســتان 
خوزســتان که در این ســفر همراه خبرنگاران 
بود  به تشــریح جزییات ماجرا پرداخت و گفت: 
تعدادی از خبرنگاران و عکاســان استان قصد 
داشــتند برای اقناع افکار عمومی وضعیت آب 
پشــت سدهای استان را مشــاهده و سپس در 

رسانه های خود تشریح کنند.
غــلام فروغی نیــا افــزود: پــس از ورود این 
عکاسان و خبرنگاران به محدوده سد علی رغم 
هماهنگی های انجام شــده با مســئولان سد، 
ولی در بدو ورود هیچ کســی به استقبال آنان 
نیامد و عملا کســی نبود کــه توضیحی برای 
خبرنــگاران ارائه دهد. پــس از تحمل گرمای 
شــدید توســط خبرنگاران و عکاسانی که چند 
ســاعت در زیر آفتاب رها شــده بودند تصمیم 
گرفته شــد خبرنگاران و عکاسان با پای پیاده 
به ســاختمان اداری ســد مراجعه کنند که بعد 
از مراجعه و صرف وقت  زیاد مدیر عامل ســد 
با حضور در ســالن اجتماعات سد در جمع آنان 
حاضر شد و توضیحاتی را در خصوص وضعیت 
ســد ارائه کرد که با واکنش برخی افراد حاضر 
در جلســه مواجه شد.وی گفت: مدیر عامل سد 
کرخه که به نظر می رسید بسیار عصبانی است 
بجای پاسخ منطقی به آنان شروع به عصبانیت 
و توهین به خبرنگاران و افراد حاضر در جلســه 
کرد و این در حالی است که وی می توانست در 
آرامش بیشتر افراد را به بالای تاج سد ببرد و در 
آنجا توضیحات لازم و مستند را ارائه دهد. مدیر 

عامل عصبانی ســد کرخه آماری را از وضعیت 
ســد ارائه کرد که هم متناقض بــوده و هم با 
واقعیات منطبق نبود به همین دلیل برخی افراد 

حاضر در جلســه به اظهاراتش اعتراض کردند. 
بعد از توهین مدیرعامل ســد کرخــه به افراد 
حاضر در جلسه خبرنگاران، عکاسان و فعالان 

محیط زیستی حاضر در جلسه این نشست را به 
نشانه اعتراض ترک کردند و هیچگونه بازدیدی 

از سد هم انجام نشد.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیز داری کهگیلویه 
و بویراحمد گفت: از ســاعت ۲3 شــب گذشته 
آتش ســوزی در مناطق صعب العبور کوه نارک 

آغاز شده است.
فارس نوشــت: غلامحســین حکمتیان با بیان 

اینکه »از ســاعت ۲3 شب گذشته آتش سوزی 
در مناطــق صعب العبور کوه نارک آغاز شــده 

است« اظهار کرد:
 این آتش سوزی گسترده در مناطق صعب العبور 

کوه نارک با تلاش بسیار در حال مهار است.

مدیرکل منابــع طبیعی و آبخیزداری کهگیلویه 
و بویراحمد با اشــاره به اینکــه 10 نفر نیرو با 
تجهیزات از یاســوج به گچســاران برای مهار 
آتش اعزام شــده، تصریح کرد: در حال حاضر 
80 نفر نیرو متشکل از منابع طبیعی، سبزگامان، 

فرمانداری گچســاران، نیروهای مردمی برای 
مهار آتش ســوزی کوه نارک تــلاش می کنند. 
همچنین با هماهنگی ستاد بحران و مسئولان 
از تهران تقاضای بالگــرد برای کمک به مهار 

این آتش سوزی را ارسال کردیم.

به گفتــه وی، بالگرد لرزه نگاری را برای کمک 
درخواســت کردیم که به دلیل معذورات انجام 
نشد. آتش ســوزی در مناطق صعب العبور نارک 
که حدود 3 الی ۴ ســاعت پیاده روی دارد، رخ 

داده و منبع این آتش سوزی انسانی است.

معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی فرمانداری ویژه سقز گفت: 
دو تن چوپان که در حال چرای دام بودند به  علت انفجار گلوله 
جنگی در نقطه صفر مرزی ســقز)مرز سیف روستای بسطام( 
جان خود را از دســت دادند.ایرنا نوشــت: ناصر خامی با بیان 

اینکه »این دو نفر که اهل شهرستان بوکان بوده مشغول چرای 
دام در محدوده روســتای بسطام بودند که انفجار گلوله جنگی 
بــه علت نزدیکی به آن و عدم آشــنایی با گلوله های جنگی و 
خمپاره، موجب متلاشــی شدن بدن آن ها شده و فوت شدند« 

اظهار کرد: نقطه صفر مرز ســیف ســقز قبلا مکان جنگ بین 
ایــران و عراق بود، ولی در حال حاضــر آلودگی کمتری دارد. 
اهالی روســتاهای این منطقه سال هاست کشاورزی و دامداری 
می کنند و اتفاق خاصی به وجود نیامده است.خامی با اشاره به 

اینکه جنازه این دو نفر توســط تیم های اورژانس به شهرستان 
ســقز انتقال داده شد، اضافه کرد: این دو تن چوپان گویا بدلیل 
ناآشــنایی با گلوله های جنگی، به این خمپاره نزدیک شدند که 

در نتیجه هر ۲ نفر در جا کشته شدند.

چه کسانی پاسخگوی حوادث هر روزه جاده ها هستند؟
سال های بسیاری است که حوادث جاده ای 
جان می گیرد و خانواده های بسیاری را یتیم 
یــا درگیر هزینه هــای ناشــی از این اتفاق 
می کند. شــاید هر یک از ما آشنایی داشته 
باشد که بر اثر تصادف جان باخته باشد و یا 
اینکه خوش شانس بوده و به معلولیت رسیده 
باشد. ایمنی جاده ها، وسایل نقلیه و مسیرها 
جمله مواردی اســت که تاکنون بدان اشاره 
شده است، اما این مسئله چطور در کشوری 

تصادف خیز حل خواهد شد؟
به گزارش روزنامه »صبح امروز« به نقل از 
برنا، با این شرایط طبق آخرین اعلام سازمان 
پزشکی قانونی، در حوادث رانندگی دو ماهه 
نخست امسال دو هزار و 5۹۶  نفر جان خود 
را از دست دادند که از این تعداد ۲ هزار و 8۹ 
نفر مرد و 50۷ نفر زن بودند. عوامل موثری 
در بــروز حوادث جاده ای و راه های کشــور 
اثرگذار است که از مهم ترین آن می توان به 
انسان، وســایل نقلیه، وضعیت راه ها و حتی 
عوامل طبیعی اشاره کرد که البته هر کدام از 
این موارد می تواند زیرساخت ها و بخش های 
دیگری را تحت تأثیر قرار دهد. با بررســی 
اغلب تصادفات جاده ای در کشــور می توان 
پی برد که عواملی چون وجود شــیب زیاد و 
پیچ های زیاد، عرض کم جاده، کیفیت پایین 
جاده، ضعف مــوارد ایمنی و عــدم رعایت 
اصول راهنمایی و رانندگی مواردی هســتند 
که دســت به دست هم می دهند تا حادثه ای 

در راه های زمینی رخ دهد .
بسیاری از این حوادث جاده ای، خبر می شوند 
و به گوش همه می رسد که در این شرایط یا 
باید اتوبوسی از خبرنگاران باشد، یا اتوبوسی 

از سرباز معلم ها و یا حتی سرویس رفت وآمد 
دانشجویان.

علت اغلب حوادث جاده ای در استان 
عامل انسانی است

اما همــه این ها درحالی اســت که هر روز 
هزاران حــوادث در جاده هــا رخ می دهد و 
خانواده هــای زیادی را داغــدار می کند، اما 
چــون رســانه و صدایی ندارند، خبرشــان 
کمتر به گوشمان می رســد. مثل تصادفات 
گسترده ای چون تصادف روز چهارشنبه یک 
دســتگاه اتوبوس با یک خودروسواری لیفان 
در جاده نطنز به کاشــان که منجر به کشته 
شدن پنج نفر و مصدومیت شدید هشت نفر 

شد.
بنا بر آمار موجود در دو ماهه ابتدایی ســال 
1۴00، آمــار تلفــات تصادفات بــه ترتیب 
مربــوط بــه اســتان های فارس بــا ۲۴0، 
سیستان وبلوچستان با 1۹۴ و تهران با 1۷8 
و کمترین آن مربوط به اســتان های ایلام با 
1۷، کهگیلویه وبویراحمد با 31 و خراســان 

شمالی با 3۴ فوتی بوده است .
زیرساخت های جاده ای؛ رکن اصلی 

کاهش میزان حوادث رانندگی
ســازمان پزشــکی قانونی در این خصوص 
اعلام کرده اســت طی دو ماهه امسال، ۴۶ 
هزار و ۷۹8 نفر در حوادث رانندگی مصدوم و 
به مراکز پزشکی قانونی مراجعه کردند که از 
این تعداد نیز در مقایسه با مدت مشابه سال  

قبل 30.۲ درصد بیشتر شده است.
اگر ممکن اســت بسیاری از حوادث جاده ای 
دارای مقصرهای انســانی باشد همه به نظر 
می رســد زیرســاخت های جاده ای و وسایل 

حمل ونقــل نیــز رکن اصلی رخــداد چنین 
حوادثی اســت که در این زمینه لازم است 
به منظور جلوگیری از ایجاد خســارت های 
تصادفات رانندگی و جــاده راهکارهایی به 
صــورت ســخت گیرانه از طــرف نهادهای 

ذی ربط و مردم اجرایی شود.
لزوم رعایت ضوابط بین المللی در جاده ها

علی دانشمند، کارشناس حوزه حمل ونقل و 
راه ها با اشــاره به وضعیت تصادفات توضیح 
داد: وسایل حمل ونقل بار و مسافر را غربی ها 
اختراع و همــراه با اختراع، قوانین ایمنی آن 
را نیــز تدوین کردند.او با بیان اینکه در حال 
حاضر »مشــاهده می شود ضوابط بین المللی 
راه و حمل ونقــل جــاده در کشــور ما اجرا 
نمی شــود« افزود: رعایت نکــردن هر گونه 

ضوابط راهنمایی و رانندگی و جاده ای باعث 
می شــود هر روزه شــاهد حوادث باشیم. در 
دنیا اعلام می شــود تاریخ انقضای خودرویی 
که ســاخته می شود پنج ســال است، اما ما 
در کشــور می بینیم کامیونــی که از جنگ 
جهانــی دوم در ایران فعــال بوده همچنان 
در جاده های کشــور حرکــت می کند و در 
این حال یقینا این خــودرو در زمان حرکت 
سیســتمش دچار نقص می شود که مصداق 
بارز عنوان خستگی در علم متالوژی است که 
زمانی که خستگی رخ می دهد در یک لحظه 

فعالیت قطع می شود.
انجام معاینه فنی مستمر خودروهای 

جاده ای
بــه گفته وی، عمر بالای وســایل نقلیه در 
این شرایط باعث می شــود فرمان، شاسی، 
ترمــز و... در لحظه از حرکت بایســتند، در 
این شرایط لازم است استاندارد وسایل نقلیه 
رعایت شود. اگر قرار است خودرویی که عمر 
10 ساله دارد را اســتفاده کنیم، باید ضوابط 
فنی و معاینات فنی آن بررســی شــود باید 
خودروها براساس اعلام زمان کارخانه تولید 
و بر اســاس عمرشان هر ســال و یا هر ماه 

معاینه شوند.
این کارشــناس حوزه حمل و نقــل و راه ها 
گفــت: زمانی که تصادفــات در جاده ها رخ 
می دهد باید افرادی وضعیت جاده را بررسی 
کننــد و اشــکالات آن را مرتفع کنند که در 
ایران این امر به وقوع نمی پیوندد و در نهایت 
پلیس راه با بررســی، نظــری درباره اعلام 
مقصران حادثه ارائــه می کند. حتی مواردی 
وجود داشته اســت که عنوان شده به دلیل 

اشــکال پیچ جاده تصادف در منطقه ای رخ 
می دهد که برای بررســی و رفع پیچ این امر 
به وزارت راه ابلاغ می شود. وزارت راه نیز به 
دلیل عدم بودجه نمی تواند مشکل پیچ جاده 
را حل کند و جاده همچنان با همان مشکل 
می ماند و تصادفات بعدی در آن رخ می دهد.
او با بیــان اینکه »در صورت بروز تصادفات 
گســترده شــرکت های بیمه ای نیز متضرر 
می شوند؛ چرا که شــرکت های بیمه ای باید 
خسارت های موجود را پرداخت کنند« گفت: 
شــرکت های بیمه ای به جــای آن که 15 
درصد از حق بیمه ثالث را به دولت پرداخت 
کنند، می توانند تیم هایی را تشکیل دهند تا از 
طریق آن، نقاط حادثه خیز را پوشش دهند و 

معاینه فنی خودروها را پرداخت کنند.
لزوم کنترل و بررسی رفتارهای انسانی در 

حین رانندگی
البته ناهنجاری های رفتاری در رانندگی نیز 
می تواند بــه عنوان نکتــه ای مهم  و حتی 
معضل جدی مورد ارزیابی قرار گیرد؛ چرا که 
کمبود مهارت در کنترل خودرو، خســتگی و 
خواب آلودگی، تجاوز از ســرعت مجاز، عدم 
توجه به قوانین و مقررات، سبقت های نابجا 
و هیجان طلبی در رانندگی از جمله بیشترین 
دلایــل وقوع تصادفات در کشــور اســت. 
همچنین مطالعه بر روی رفتارهای انســانی 
و یافتــن روش هــای اصــلاح آن از جمله 
عوامل موثر در بهبود عملکرد و کاهش تعداد 
تصادفات خودروها و وســایل نقلیه موتوری 
اســت. هر چند که تدوین نقشه ای در جهت 
ایمنی راه ها نیز بر حل بسیاری از مشکلات 

جاده ای و حوادث موثر باشد.

می شود ضوابط 
بین المللی راه و حمل ونقل 
جاده در کشور ما اجرا 
نمی شود. رعایت نکردن 
هر گونه ضوابط راهنمایی 
و رانندگی و جاده ای باعث 
می شود هر روزه شاهد حوادث 
باشیم. در دنیا اعلام می شود 
تاریخ انقضای خودرویی 
که ساخته می شود پنج سال 
است، اما ما در کشور می بینیم 
کامیونی که از جنگ جهانی 
دوم در ایران فعال بوده 
همچنان در جاده های کشور 
حرکت می کند
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سفیر جمهوری ارمنستان بر همکاری 
سینمایی با ایران تاکید کرد

ســفیر جمهوری ارمنســتان در دیــدار با مدیرعامل بنیاد ســینمایی فارابــی بر ادامه 
همکاری های سینمایی در قالب تفاهم نامه دو کشور، تاکید کرد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از بنیاد ســینمایی فارابی در دیدار آرتاشس 
تومانیان سفیر جمهوری ارمنستان با علیرضا تابش، مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی، در 
این دیدار روابط سینمایی بنیاد سینمایی فارابی و مرکز ملی فیلم ارمنستان را مرور شد.
تابش با برشــمردن مفاد تفاهم نامه بین نهادهای ســینمایی دو کشور، از فیلم یه وا به 
عنوان اولین تجربه  موفقیت آمیز تولید مشــترک بین دو کشــور ذیل این تفاهم نامه یاد 
کرد که با توفیق و اقبال بین المللی فراوانی روبرو شــده است و می تواند زمینه ساز ادامه 

همکاری های مشترک در تولید فیلم باشد.
وی به ســابقه پر افتخار سینمایی ۲ کشور اشاره کرد و گفت: ایران در حوزه دیپلماسی 
ســینمایی فعالیت های گسترده و موفقی داشــته و از طرفی حضور فیلم ها و هنرمندان 
ارمنستان در جشــنواره های بین المللی، همچون جشنواره جهانی فیلم فجر و جشنواره 
بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان اصفهان،گســترده و چشــمگیر بوده اســت. 

امیدواریم با همت و تلاش طرفین، این ارتباطات تعمیق و گسترش یابد.
تومانیان، سفیر جمهوری ارمنستان در تهران نیز با برشمردن چندلایه بودن روابط ایران 

و ارمنستان، به روابط حسنه ۲ دولت مبتنی بر روابط دوستانه و عمیق اشاره کرد.
سفیر جمهوری ارمنستان در تهران، با ذکر رخدادهای مهم فرهنگی و هنری، همچون 
جشــنواره »زردآلوی طلایی« در ایروان، خواســتار تداوم همکاری ها و حضور بیشــتر 

سینماگران و نهادهای تخصصی سینمای ایران در این رویداد مهم هنری شد.
این ملاقات با حضور آقایان یارالیان رایزن ســفارت جمهوری ارمنســتان، شــیرخانی 
کارشــناس مرکز دیپلماســی عمومی وزارت امور خارجه، فریدزاده معاون بین الملل و 

سیمونیان مدیر خدمات آرشیو فیلم بنیاد سینمایی فارابی برگزار شد.
بنیاد ســینمایی فارابی ایران و مرکز ملی ســینمای ارمنســتان مهــر 13۹۶ به منظور 
گسترش همکاری های سینمایی بین دو کشور، تفاهم نامه همکاری امضا کردند که این 

تفاهم نامه بهمن 13۹۹ به مدت سه سال تمدید شد.

قیمت های فضایی آثار داوینچی و 
انتقادهای پس از آن

یک طراحی کوچک که توســط »لئوناردو داوینچی« خلق شده است در یک حراجی به 
قیمت قابل توجهی به فروش رســید و رکورد فروش طراحی های این هنرمند شکسته 

شد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از نیویورک تایمز، روز پنجشــنبه طراحی 
کوچک از »لئوناردو داوینچی« هنرمند برجســته ایتالیایی در حراجی کریستیز به قیمت 
1۲.۲ میلیون دلار فروخته شــد و به این ترتیب رکورد فروش طراحی های این هنرمند 

شکسته شد.
اندازه این نقاشی که با نام »سر خرس« شناخته می شود، حدود 8 در 8 سانتی متر است 

و گمان می رود حوالی 1۴80 میلادی خلق شده باشد.
پیــش از این کارشناســان ارزش تقریبی این اثــر را بین 11 الــی 1۶.5 میلیون دلار 
تخمین زده بودند. طراحی دیگری از »داوینچی« به نام »اســب و ســوارکار« در سال 
۲001 به قیمت 11.5 دلار فروخته شده بود و در آن زمان رکورد گرانترین طراحی این 
هنرمند شکسته شد اما با به فروش رسیدن طراحی خرس به قیمت 1۲.۲ میلیون دلار، 

رکورد طراحی های این هنرمند بار دیگر شکسته شد.
»ژان لوک بارونی« که یک فروشــنده آثار هنری اســتادان قدیم نقاشی است درمورد 
فروش ایــن طراحی بیان کرد: »این رقم ها نامعقول هســتند ... خریــداران برای نام 

داوینچی هزینه می کنند و خرید این آثار ربطی به علاقه به طراحی ها ندارد.«
»بارونی« با بیان اینکه اگر از او بخواهند بر روی طراحی خرس »داوینچی« قیمت گذاری 
کند او ارزش این نقاشــی را حدود ۲ میلیون دلار تعیین می کرد درخصوص فروش این 
طراحی اظهار کرد :»قبول، این طراحی یکی از آثار »داوینچی« اســت. اما این طراحی 

بسیار کوچک است. این اثر مثل یک تمبر پستی است.«
شــاید این طراحی کوچک باشد اما فروش روز پنجشنبه از نظر بسیاری از کارشناسان، 

آخرین فرصت خرید یک طراحی اصل »لئوناردو« از یک مجموعه خصوصی بود.
پس از آنکه نقاشــی »ســالواتور موندی« به قیمت ۴50.3 میلیون دلار و نقاشی کپی 
»مونالیزا« به قیمت 3.۴ میلیون دلار فروخته شــد، قیمت تقریبی تمامی آثار مرتبط با 

مشهورترین هنرمند ایتالیایی رنسانس با افزایش قابل توجه مواجه شدند.
روز پنجشــنبه تنها ساعاتی پیش از به فروش رســیدن طراحی خرس در کریستیز، در 
حراجی ســاتبیز یک کپی دیگر از »مونالیزا« که به قرن بیســتم تعلق دارد درحالی به 
قیمت 3۷8.000 پوند فروخته شــد که کارشناســان ارزش تقریبی آن را بین 8هزار الی 

1۲هزار پوند ارزیابی کرده بودند.

کشف بقایای یک کلیسای قرون وسطایی 
در سودان

باستان شناسان بقایای یک کلیســای جامع متعلق به قرون وسطی را در شمال سودان 
کشف کردند.

به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و بــه نقل از روزنامه هنر چــاپ لندن، گروهی از 
باستان شناســان لهستانی حین عملیات حفاری در شهر تاریخی دُنقُله )Dongola( واقع 
در شــمال ســودان، بقایای بزرگترین کلیســای نوبیان در این منطقه را کشف کردند. 
بــه گفته باستان شناســان، احتمال می رود این ویرانه ها متعلق به یک کلیســای جامع 
قرون وســطایی باشد که اسقفان اعظم پادشــاهی ماکوریا در آن مستقر بودند؛ مردمان 

امپراطوری نوبیانی ماکوریا از اواسط قرن ششم میلادی دین مسیحیت را پذیرفتند.
آرتور اوبوســکی که از طرف مرکز باستان شناسی مدیترانه ای دانشگاه ورشو در لهستان 
سرپرستی این عملیات اکتشافی را برای برعهده داشت، می گوید فوریه امسال )بهمن- 
اســفند ۹۹( فناوری های ســنجش از راه دور تیمش را به بررسی دقیق تر فضای خالی 
موجود در مرکز ارگ زیرزمینی شهر دنقله مجاب کرد. این باستان شناسان انتظار داشتند 
در آنجا یک میدان تاریخی پیدا کنند که برای دعا و نیایش دســته جمعی مورد استفاده 
قرار می گرفته نه یک کلیســا. سابق بر این کلیسایی که بیرون ارگ قرار دارد به عنوان 
کلیســای جامع دنقله شناخته می شــد اما کاوش و حفاری های بیشتر به ظاهر شدن دو 

دیوار از دیوارهای محراب و گنبد یک مقبره  بزرگ منتج شد.
به گفته اوبوسکی، این بنا ویرانه در زمان خود یک کلیسای جامع بوده با طولی به اندازه 

یک ساختمان سه طبقه، ۲۶ متر عرض و یک محراب ۶ متری.
کلیساها در قرون وسطی ستون جامعه بودند و معمولا توسط نخبگان یا اعضای خانواده 
سلطنتی اداره می شدند. شهر دنقله در ســودان تا قرن چهاردهم میلادی کانونی برای 
دین مســیحیت بود تا این که با ورود نیروهایی از مصر و دیگر مناطق، دین اســلام به 

منطقه مسلط شد. 
اوبوســکی و همکارانش امیدوارند با تحقیقات بیشــتر بتوانند تاریخ دقیق ســاخت این 
کلیســا را تعیین کنند. عملیات باستان شناســی در این منطقه به دلیل شــیوع کرونا و 
دیگر مشــکلات موجود یک فصل به حال تعلیق درآمد و قرار اســت از پاییز امسال از 

سر گرفته شود.
باستان شناسان لهستانی از سال 1۹۶۴ میلادی عملیات کاوش و حفاری در این منطقه 
را آغاز کردند. از سال ۲018 که شورای اروپا برای پرده برداری از تاریخ مبهم مسیحیت 
در دنقله و ردگیری تکامل جوامع آفریقایی پیش از دوران استعمار بودجه  1 میلیون و نیم 

یورویی به این گروه تزریق کرد، کاوش ها هم شدت بیشتری گرفتند.

خبر

 کرونا یک تاثیر مهم بر 
محتوای شعر و شاعری گذاشت 
و آن افزایش یاس و ناامیدی 
و اعتراض به محتوای شعرهای 
کنونی است؛ چرا که کرونا با 
افزایش مرگ و میر و تاثیرات 
مخربش بر  حوزه اقتصاد 
موجب فزونی اعتراضات 
مردمی در گفتار و اشعار شده 
است، اما از لحاظ تکنیکی در 
آثار ادبی تغییری اتفاق نیفتاده 
است

 از دهه ۸۰ به بعد مردم 

بر خلاف دهه ۷۰ که اقبال 

مردم از اشعار معناگریز بود، 

گرایش آرامی به سوی اشعار و 

ترانه های معنی گرا پیدا کرده  

است و به دنبال اشعاری هستند 

که شاعر در آن شعر فایده  ای 

به مخاطب رسانده و معنایی را 

منتقل کند و صرفا با کلمات در 

شعر بازی نکند.

»زنگ تفریح« در جشنواره »فروزن« سان فرانسیسکو

فیلم جدید فرهادی  پیش خرید شد

بزرگ ترین تندیس جهان پنج تا ۱۰ سال دیگر در بیابان های دبی

فیلم کوتاه »زنگ تفریح« به کارگردانی نوید 
نیکخــواه آزاد به بخش مســابقه آثار کوتاه 
داستانی پانزدهمین دوره جشنواره بین المللی 
»فروزن« سانفرانسیسکو در آمریکا راه یافت.

به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل 
از ایســنا، جشــنواره بین المللــی »فروزن« 
 San Francisco« سان فرانسیســکو 
Frozen Film Festival« فهرست فیلم های 
حاضر در بخش مســابقه آثار کوتاه داستانی 
خود را به طور رسمی اعلام کرد و فیلم کوتاه 
»زنگ تفریح« بــه کارگردانی نوید نیکخواه 
آزاد از ایران در این بخش برای جوایز اصلی 

جشنواره به رقابت می پردازد.
جشنواره بین المللی »فروزن« سان فرانسیسکو 

)SFFFF( نهادی غیرانتفاعی اســت که در 
ســال 1385 اغاز به کــرد و هدف آن ایجاد 
فضایی بــرای  آثار  فیلمســازان مســتقل، 
فیلمسازانی که در آثار خود به مسائل اخلاقی 
می پردازنــد، جوانــان و هنرمنــدان مناطق 
محروم اعلام شده اســت تا گرد هم آیند و 
آثار خود را برای انبوهی از مخاطبان ســینما 

به نمایش بگذارند.
»زنگ تفریح« برگرفتــه از ماجرای »دختر 
آبی« است و قصه  یک دختر دبیرستانیِ یاغی 
را روایت می کند که می خواهد در طول زنگ 
تفریح و با کمکِ سه دوست خود مخفیانه از 
مدرسه خارج شــود و برای تماشای مسابقه  
فوتبال تیم مورد علاقه اش به ورزشگاه آزادی 

برود.
مــوژان کــردی، ریحانــه نبی یــان، نیلوفر 
شکوهی نیا و غزل خلیلی بازیگران این فیلم 

کوتاه هستند.
این فیلم کوتاه به نویســندگی، تهیه کنندگی 
و کارگردانی نوید نیکخواه آزاد تولید شــده و 

محصول »شمید فیلم« است.
پخش جهانی »زنگ تفریح« برعهده شرکت 

اسپانیایی »FeelSales« است.
پانزدهمین دوره جشنواره بین المللی »فروزن« 
 San Francisco« فرانسیســکو  ســان 
Frozen Film Festival« در ایــن دوره به 
علت پاندمی کرونــا از ۲۷-۲1 تیر )1۴-18 

جولای( به صورت مجازی برگزار می شود.

کمپیانــی »Cineart« حــق اکــران فیلــم 
»قهرمان« جدیدترین ســاخته سینمایی اصغر 
فرهادی را در دو کشور هلند و بلژیک به دست 

آورد.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از اســکرین، هفتاد و چهارمین دوره جشنواره 
کن از چند روز پیــش آغاز به کار کرده و فیلم 
»قهرمان« نخســتین نمایش جهانی خود را در 
بخش مسابقه اصلی این رویداد سینمایی تجربه 

خواهد کرد.
این فیلم اولین نمایش خود را ســاعت 15:30 
روز 13 جولای )۲۲ تیر( در ســالن اصلی گرند 

لومیر کاخ جشنواره تجربه خواهد کرد و پس از 
آن چهار نمایش دیگر نیز در کن خواهد داشت. 
کمپانی »Cineart« که در کشورهای بلژیک و 
هلند فعالیت دارد، اعلام کرده حق نمایش فیلم 
فارســی زبان و جدید »قهرمان« به کارگردانی 
اصغــر فرهادی را در کنار آثــار چند کارگردان 
دیگر حاضــر در بخش رقابتی شــامل »ژاک 
اودیار«، »نانــی مورتی«، »یواخیم لافوس» و 

»نبیل عیوش« به دست آورده است. 
»Cineart« پیش تــر حق نمایــش فیلم های 
»جدایــی«، »گذشــته«، »همــه می دانند« و 
»فروشــنده« را نیز در هلند و بلژیک در اختیار 

داشته است. 
استودیو آمازون حق پخش فیلم »قهرمان« را 
در آمریــکا در اختیار دارد و کمپانی فرانســوی 
ممنتو پیکچرز، تهیه کنندگی و فروش بین المللی 
فیلم جدید فرهادی را بر عهده دارد و این فیلم 

را در فرانسه نیز اکران خواهد کرد.
در این فیلــم امیر جدیدی، محســن تنابنده، 
فرشته صدرعرفایی، ســارینا فرهادی و جمعی 
دیگــر از بازیگران که اغلب آنــان چهره های 
جدید هســتند مقابل دوربین فرهادی رفته اند و 
هایده صفی یاری نیز تدویــن فیلم را بر عهده 

دارد.

همزمان با آماده شدن شهروندان پاریسی برای 
خداحافظی آخر با هنرمند و مجسمه ساز نامدار 
بلغارستانی، واحه لیوا در ابوظبی منتظر میزبانی 
از آخرین طراحی نابغه ای به نام کریستو است.

به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
هنــر انلاین، پروژه طاق پیروزی که کریســتو 
پیش از مرگ در ماه می ســال گذشته اجرای 
آن را به پایان رسانده بود، از 18 سپتامبر امروز 
برای 1۶ روز به نمایش درمی آید. این پروژه ای 
بــود که هنرمند بلغاری در اوایل دهه 1۹۶0 به 
ذهن کریستو رسید و او توانست آن را با استفاده 

از ۲5 هــزار متر مربع پارچــه و 3000 متر نخ 
قرمرزنــگ اجرا کند. نکتــه مهم در خلق طاق 
پیروزی، بازیافت پذیر بودن تمام مواد موجود در 

آن است.
کریســتو ولادیمیرف جاواچف البته یک رویای 
ناتمام هم داشــت و آن ســاختن بزرگ ترین 
تندیس جهــان در امارات متحــده عربی بود؛ 
کشوری که سال 1۹۷۹ عاشــق آن شده بود. 
همین که کار اجرای طاق پیروزی به مناســبت 
پیروزی جبهه غرب در جنگ جهانی اول در ماه 
نوامبر به پایان برســد، توجه همه به پروژه ای 

جلب می شود که اول بار در 1۹۷۷ کریستو ایده 
آن را مطرح کرد؛ تندیسی شبیه سکو یا مصطبه 
با 150 متر بلندی و 300 متر درازا با استفاده از 
۴10 هزار بشکه نفت رنگی که یادآور رنگ های 

معماری اسلامی است.
ولادیمیر یاواچف، خواهرزاده کریستو و مجری 
هر دو طرح پاریــس و ابوظبی می گوید پروژه 
اجرای مصطبه یا ســکو در واحه لیوا در زمانی 
بین پنج تا 10 ســال می تواند عملیاتی شود. به 
گفتــه یاواچف، با اینکه مصطبــه همچنان در 
مرحله نرم افزاری است اما مهندسی کار و تعیین 

مکان اجرا به پایان رسیده و کار در آستانه کلید 
خوردن است. کریســتو و همسر فرانسوی اش 
ژان-کلود بار نخست در 1۹۷۹ و دو سال پس 
از مطرح شــده ایده مصطبه به امارات رفتند و 
در انبوه ســفرهای پس از آن لیوا را پسندیدند؛ 

بیابانی در 1۶0 کیلومتری جنوب ابوظبی.
اجرای طاق پیــروزی دو بار به تعویق افتاد؛ بار 
اول به خاطــر لانه کردن پرنــده ای در محل 
اجرا و بــار دوم به دلیل شــیوع کرونا. هزینه 
1۷ میلیــون دلاری آن را هم خود کریســتو از 
محــل فروختن آثارش تامین کرد. قرار اســت 

مصطبه در واحه لیوا هم بدون ســرمایه گذاری 
دیگران و با تکیه بر ســرمایه خود هنرمند اجرا 
شود. همان گونه که ایفل نماد و نشانه پاریس و 
فرانسه است، مصطبه هم نماد ابوظبی و امارات 
خواهد بود و یاوچف ۴8 ســاله قول داده آن را 

پیش از مرگ به پایان برساند.
مصطبه در دوران مصر باســتان نوعی آرامگاه 
بود که با دیوارهای شــیب دار بیرونی ســاخته 
می شــد. در عربی، مصطبه را ســکویی بزرگ 
می گویند که از دور شــبیه تخت پادشاهان به 

چشم می آید.

بررسی صبح امروز از وضعیت شعر و محافل ادبی در دوران کرونا؛

یاس و اعتراض، محتوای غالب این روزهای شعر
کرونــا  ویــروس 
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به  فراوانی  آسیب های 
تمامــی حوزه هــای 
اجتماعی و اقتصادی 
و فرهنگی جامعه وارد 
نیز  کرده که حوزه شعر 
از ایــن قافله بــی تاثیر 
تقریبا  اســت.  نمانــده 
حتی  آدم هــا،  تمامــی 
ذوق  هیچ  که  کســانی 
ادبی ندارند، در خلوت و 
تنهایی خود اشــعاری از شــاعران کهن و 
عصر حاضر که گویای احوالات درونی خود 
باشد را زمزمه و نجوا کرده اند. کارشناسان 
معتقدند شاخص های شعر از لحاظ محتوا و 
تکنیک بعد از شیوع کرونا و در پایان دهه 
۹0 تغییرات چشــم گیری داشته است. در 
این خصوص برای بررسی این موضوع به 
ســراغ اســتاد عبدالجبار کاکایی، شاعر و 
ترانه سرای برجسته که کارنامه پرباری نیز 
داشته رفتیم و با او به گفت وگو نشستیم که 

در ادامه به شرح آن می پردازیم؛ 
محافل ادبی بارو بندیل خود را بست

شــاعر و ترانه ســرای ایرانی می گوید: بعد 
از اپیدمــی کرونــا، انجمن هــای ادبی و 
محفل های شــعر ســرایی رو به سکوت و 
تعطیلــی رفته و خلوت مهمــان ثابت این 

روزهای انجمن های ادبی است.
عبدالجبار کاکایــی در مصاحبه با خبرنگار 

»صبــح امــروز« پیرامون وضعیت شــعر 
و ترانــه ســرایی در عصر تلفیــق کرونا و 
فضــای مجــازی می افزاید: بــا توجه به 
محدودیت های جمعیتــی و تردد در زمان 
شیوع کرونا، اشتیاق شرکت در این مجالس 
و محافل نیز در بین شــاعران جوان رو به 

کاستی رفته است.
رواج محافل ادبی در فضای مجازی

وی ابراز می کند: فضای مجازی و گروه ها 
و محافل قابل استفاده در این فضا نیز رواج 
بیشــتری گرفته و ارتباط بین شــاعران به 
لطف فضای مجازی دوباره شــکل گرفته 

است.

کاکایی بیان می کند: اگر چه شــبکه های 
اجتماعی و گروه های شعر سرایی در فضای 
مجازی حال و هوا و تاثیرگذاری جلســات 
حضوری را ندارد، اما سبب شده تا تولیدات 

محتوایی شعر، نیز رونق داشته باشند.
وی با بیان اینکه »تاثیر و گستردگی فضای 
مجازی قبل از کرونا بر حوزه شعر، غیر قابل 
انکار است، اما با اپیدمی کرونا، اقبال مردم 
و شــاعران از این فضا بیشتر شد« توضیح 
می دهد: قبل تر از کرونا، فضای مجازی به 
یک ان جی یو شعر تبدیل شد؛ به این معنی 
که صفحــات ادبی مجلات و محافل ادبی 
کم کم به حاشــیه رفته و صفحات مجازی 

تعیین کننده اشعار بودند.
تعطیلی انتشارات و چاپ شعر

کاکایی اشــاره می کنــد: تعــدد فالوورها 
جایگزین کتاب خوان ها شــد و نشر و چاپ 
شــعر از سوی شــاعران پیش از کرونا، رو 
به تعطیلی رفته چرا که شــعر به راحتی در 

دسترس قرار می گرفت.
این ترانه سرا و شاعر برجسته اظهار می کند: 
فضای مجازی، شــیوع کرونــا را به یک 
فرصتی برای خود تبدیل کرده و توانست بر 
محافل و جلسات ادبی مغلوب شده و موفق 
شد نگاه سنتی به شعر و کتاب را تغییر دهد.

غلبه فضای مجازی به کرونا
وی تبیین می کند: با شیوع کرونا، تولیدات 
شعر متوفق نشده و از رونق آن کاسته نشده 
وصفحه جدیدی پیش روی شــعر باز کرده 

و ما به عنوان یک دستاورد جدید از آن یاد 
کنیم، و بتوان به عنوان شاخصه مقسم شعر 

به قبل و بعد از کرونا باشد.
کاکایی با اشاره به اینکه »کرونا یک تاثیر 
مهم بر محتوای شــعر و شاعری گذاشت و 
آن افزایش یــاس و ناامیدی و اعتراض به 
می گوید:  است«  کنونی  محتوای شعرهای 
کرونا بــا افزایش مرگ و میــر و تاثیرات 
مخربــش بر حوزه اقتصــاد موجب فزونی 
اعتراضات مردمی در گفتار و اشــعار شده 
اســت، اما از لحاظ تکنیکــی در آثار ادبی 

تغییری اتفاق نیفتاده است.
وی اضافه می کند: از دهه 80 به بعد مردم 
بر خلاف دهه ۷0 که اقبال مردم از اشــعار 
معناگریز بود، گرایش آرامی به سوی اشعار 
و ترانه های معنی گرا پیدا کرده  اســت و به 
دنبال اشعاری هستند که شاعر در آن شعر 
فایــده  ای به مخاطب رســانده و معنایی را 
منتقل کند و صرفا با کلمات در شــعر بازی 

نکند.
عصر حاکمیت شعر معنی گرا

کاکایی تبیین می کند: این اقبال از دهه 80 
اتفــاق افتاده و اکنون دهه حاکمیت شــعر 
معناگرا، عاقلانــه و دارای پیام اجتماعی و 

عاطفی است که اهمیت زیادی دارد.
وی در خصــوص جایگاه شــاعری پس از 
اپیدمــی فضای مجازی اظهــار می کند: با 
گسترش فضای مولتی مدیا نسبتا ارزش ها 
و احساسات دگرگون شد و فضای مجازی 

فضــای متفاوتی ایجاد کــرد، و هرکس با 
مختصر علم شاعری و یا تقلید آثار دیگران، 
به کســب فالوور برای خــود پرداخته، اما 
مجازی  فضای  پاک ســازی  دوران  اکنون 
فرارســیده و این فضا تحت کنترل درامده 
و با تبادل اطلاعــات در حوزه های ادبیات 

و شعر بسیاری از این موارد تمیز می شود.
وی در پایان خاطر نشــان می کند: اخیرا با 
برنامه کلاب هوس، اتفاقات جدیدی برای 
تمامی حوزه ها و شــعر افتاده و این فضای 
عمومی همان کار کافه هــا و انجمن های 
محدود ادبــی را بدون زمان و مکان انجام 

می دهد.



6
شنبه 19  تیر 1400/   سال سوم  /   شماره 978

Vol.3.No.978 / July .10.2021

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

مشارکت مسجدی ها در آبرسانی به 
روستاییان تشنه مشهد
مدیر حوزه مدیریت و ارتباطات مرکز رســیدگی 
به امور مســاجد خراســان گفت: مسجدی های 
مشــهد در طرح باران مهربانی به کمک ساکنان 

روستاهای کم آب این شهرستان شتافتند. 
حجت الاســلام حســن افکار در گفت و گو با 
خبرنــگار ایرنا اظهــار داشــت: از طریق امامان 
جماعت مســتقر در روســتاها، مطلع شدیم که 
تعدادی از روســتاهای اطراف مشــهد به علت 

خشکسالی و کاهش منابع آب زیرزمینی برای تامین آب آشامیدنی خود دچار مشکل شده اند.
وی ادامه داد: با توجه به دغدغه نماینده ولی فقیه در خراســان رضوی مبنی بر لزوم کمک به 
مناطق کم برخوردار، حدود یک هفته است که همسنگران مسجدی به صورت خودجوش، کار 
خود در زمینه کمک به روستاییان تشنه را آغاز کرده و تاکنون به هشت روستا آبرسانی کرده اند.
مدیر حوزه مدیریت و ارتباطات مرکز رســیدگی به امور مســاجد خراسان اظهار داشت: ما برای 
کمک به روســتاییانی که در زمینه های مختلف مشکل دارند، شتافته و تا حد امکان با مشارکت 

مردم و خیران مشکلات آنان را رفع می کنیم.
هم اکنون 10 هزار مسجد در استان های خراسان رضوی، خراسان شمالی و خراسان جنوبی وجود 
دارد که از این تعداد پنج هزار و 8۹۲ مسجد در استان خراسان رضوی است و هزار و 1۴ مسجد 

نیز در شهر مشهد فعال است.

 بولوار شهیدفخرایی به زودی
 بازگشایی می شود 

شــهردار منطقه 11 مشهد از بازگشــایی بولوار 
شــهیدفخرایی تا انتهای تابســتان سال جاری 

خبرداد. 
به گــزارش صبح امروز، مریــم عرب احمدی با 
بیان این مطلب، اظهار کرد: لاین شــرقی بولوار 
شــهیدفخرایی تا انتهای تابســتان سال جاری 

آسفالت ریزی و آماده بهره برداری خواهد شد. 
وی با بیان اینکه این بولوار پس از ۲0 ســال و با 

تملک املاک در مســیر توسعه بولوار بازگشایی می شود، تصریح کرد: در این عملیات علاوه بر 
زیرسازی و آسفالت ریزی، پیاده روسازی، جدول گذاری و جانمایی مبلمان شهری درطول مسیر 

انجام می شود. 
شــهردار منطقه 11 مشهد تاکید کرد: این پروژه به طول 150 متر حدفاصل بولوار وکیل آباد تا 

فرهنگ پیش بینی شده و درمدت کمتر از سه ماه به بهره برداری خواهد رسید. 
عرب احمدی ادامه داد: اجرای این پروژه یکی از مهم ترین طرح ها در راســتای تســهیل عبور 
و مرور شــهروندان است و روان سازی ترافیک و کاهش بار ترافیکی در بولوارهای مجاور را به 

همراه دارد. 
وی با تأکید بر اینکه طی هفته های آتی عملیات زیرسازی و آسفالت این بولوار به اتمام می رسد، 

خاطرنشان کرد: به محض اتمام آسفالت ریزی، پروژه پیاده رو سازی این بولوار آغاز خواهد شد.

اتمام پروژه کانال جمع آوری آب های سطحی 
خیابان شهید شاهی

سرپرست شهرداری منطقه ۴ از اتمام پروژه احداث 
کانال جمع آوری آب های سطحی در خیابان شهید 

شاهی خبر داد. 
فرهــاد ذبیحی با بیان این خبــر اظهار کرد: این 
پروژه به طول 800 متر از حدفاصل ابتدای خیابان 
شــهید قربانی 10 تا انتهای خیابان شهید قربانی 
1۶ در خیابان شهید شاهی با اعتباری بالغ بر 31 

میلیارد ریال اجرا شده است.
وی با بیان اینکه احداث و بازسازی کانال های جمع آوری آب های سطحی خیابان شهید شاهی 
براساس درخواست های شهروندان صورت گرفته است، افزود: با احداث این کانال آب افتادگی در 

زمان بارندگی به طور کامل در معبر فوق مرتفع می شود.
سرپرست شهرداری منطقه ۴ به دیگر عملیات احداث کانال جمع آوری آب های سطحی منطقه 
در خیابان شهید شاهی ۲۲ اشاره و بیان کرد: این پروژه نیز با اعتباری بالغ بر ۴۲ میلیارد ریال از 
اواخر مهرماه سال ۹۹ آغاز شده است و در حال حاضر با پیشرفت فیزیکی ۹0 درصد در مرداد ماه 

سال جاری به بهره برداری خواهد رسید.
ذبیحی در پایان تصریح کرد: پروژه احداث کانال جمع آوری آب های سطحی خیابان شهید شاهی 
۲۲، به طول ۷50 متر از حدفاصل ابتدای خیابان شهید قربانی تا انتهای خیابان شهید قربانی ۶ 

در حال احداث است.

بازار روز شهرک شهید بهشتی نونوار شد 

شهردار منطقه ۶ گفت: عملیات بازسازی بازار روز شهرک شهید بهشتی با اجرای عملیات نقاشی 
دیواری، احداث فضای سبز، جدول گذاری و پیاده روسازی انجام شد. 

به گزارش صبح امروز، سیدعلی حسین پور با بیان این خبر اظهار کرد: بهسازی و ساماندهی بازار 
روز شهرک شهید بهشتی یکی از ۹ پروژه تعریف شده سال ۹۹ سازمان بازآفرینی است که در این 
خصوص شهرداری منطقه این پروژه را از دی ماه سال گذشته با اعتبار دو میلیارد و 3۴0 میلیون 

تومان آغاز، و خرداد سال جاری به اتمام رساند.
وی افزود: در این پروژه یک هزار مترمربع تایل گذاری، 100 مترمربع لکه گیری آسفالت و 100 
متر مربع ترمیم دیوارهای فرسوده بازار انجام شده است. همچنین 150 متر طول جدول قاشقی 

نیز در سرتاسر بازار جهت هدایت روانآب های سطحی اجرا شد.
شــهردار منطقه ۶ همچنین از اجرای عملیات بهسازی پشت بازار روز شهرک خبر داد و گفت: 
زیباسازی این محدوده به جهت مجاورت با بزرگراه بسیج و اهمیت آراستگی فضا و منظر شهری، 
با احداث ۶00 مترمربع فضای ســبز و اجرای هزار و100 مترمربع نقاشــی دیواری انجام شــد. 
همچنین دو هزار مترمربع تایل گذاری در این محدوده اجرا، و دو چشمه سرویس بهداشتی جهت 

استفاده کسبه و اهالی شهرک احداث شد.
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رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شیروان از آماده سازی مقدمات برای آغاز 
فصل جدیدی از کاوش های باستان شناسی در ارگ نادری این شهرستان خبر داد. میثم زارع در 
گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: فصل چهارم کاوش های باستان شناسی در ارگ نادری شیروان 
با اعتبار ۷00 میلیون ریال و به سرپرستی دکتر علائی به زودی کلید خواهد خورد.وی از ایجاد 
سایت موزه باستان شناسی و سامان دهی محیط پیرامونی ارگ نادری خبر داد و عنوان کرد: گروه 
کاوش در فصل های گذشته، بخش هایی از حصار پیرامونی که در دهه های قبل تخریب شده و 
آثار آن محو شده بود را با روش پیگردی کاوش کرد تا زمینه ادامه مرمت برج و بارو در فصول 
آتی فراهم شــود.زارع عنوان کرد: این برج و بارو که در دوره قاجار در اطراف تپه نادری ایجاد 
شده، ضمن معرفی برشی از تاریخ این استقرار باستانی، یکی از جاذبه های اصلی تپه نادری در 

برنامه جامع گردشگری این منطقه باستانی را تشکیل می دهد.تپه نادری از مهم ترین استقرارهای باستانی حوضه آبریز اترک است که  از میانه 
هزاره چهارم پیش از میلاد زندگی در آن آغاز شده و تا دورۀ اسلامی زندگی در آن جریان داشته است. طی دورۀ قاجار، حکمرانان محلی شیروان 

بر فراز این تپه باستانی قلعه ای ساخته و در گردا گرد آن بارویی ایجاد کرده بودند که منطقه مسکونی را محصور کرده بود.

فرمانده یگان حفاظت محیط زیســت خراسان شــمالی از صدور ۴۴ اخطاریه زیست 
محیطی در سه ماه نخست سال جاری در این استان خبر داد. 

صالحی در گفت و گو با ایسنا گفت: طی سال جاری در مجموع 1۹8مورد تخلف زیست 
محیطی کشف شد. 

وی افزود: ضرر و زیان وارد شــده به محیط زیســت در این مدت بیش از دو میلیارد و 
500 میلیون ریال است. 

صالحی تصریح کرد: در سه ماه نخست امسال در مجموع  ۲18 متخلف دستگیر شدند 
و از آن ها پنج قبضه سلاح غیرمجاز شکاری و شش قبضه سلاح شکاری مجاز کشف 

و ضبط شد. 
به گفته این مسئول از جمله تخلفات زیست محیطی صورت گرفته، ۹ فقره شکار غیرمجاز مربوط به چهارپایان، سه فقره مربوط 
به زنده گیری غیر مجاز پرندگان، پنج مورد مربوط به  شکار غیر مجاز پرندگان، پنج مورد مربوط به صید غیر مجاز آبزیان و شروع 

به شکار پنج مورد بود. 

فصل جدید کاوش ها در ارگ نادری شیروان آغاز می شود صدور 44 اخطاریه زیست محیطی در خراسان شمالی طی سال جاری

در گفت و گو با رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر مشهد در دوره پنجم مطرح شد:

شهرداری مشهد برای شورای ششم بدهی باقی می گذارد؟
رئیس کمیسیون برنامه، بودجه، فناوری اطلاعات و منابع 
انســانی شورای اسلامی مشــهد گفت: ما شهرداری را با 
بدهــی معوق که روزانه بــه آن جریمه تعلق بگیرد، باقی 

نخواهیم گذاشت. 
در جریان جلســه علنی اخیر شورای شهر مشهد، مجتبی 
بهاروند عضو شــورای شهر مشهد در نطق پیش از دستور 
اظهار کرد که حتی یک ریال بدهی معوق به شــهرداری 
و شــورای بعدی به ارث نخواهد رسید. بعد از انتشار این 
خبر، شــایعه هایی مبنی بر بدهی ۲0 هزار میلیارد تومانی 

شهرداری پخش شد.
بتول گندمی در این خصوص و در گفت وگو با ایسنا اظهار 
کرد: بودجه شهرداری در بخش منابع دارای سرفصل هایی 
است؛ یکی از این سرفصل ها بخش درآمدهای عمومی و 
کمک دولت است. سرفصل دیگر دریافت اوراق مشارکت و 
تسهیلات از بانکهاست و سرفصل بعدی استفاده از ظرفیت 
املاک و یا پروانه اســت که اصطلاحــا آن را در بخش 

مصارف غیر نقد می خوانیم.
وی افزود: زمانی که ما برای پروژه های زیرســاختی مانند 
مترو، طرح منطقه ثامن، خرید اتوبوس و... اوراق مشارکت 
می گیریم یا به شهرداری اجازه گرفتن تسهیلات از بانک ها 

را برای تامین منابع مالی برخی از پروژه های عمرانی داده 
می شود، قطعا اقســاط این اوراق و این تسهیلات در یک 
بازه ای باید پرداخت شود. در مورد اوراق مشارکت خطوط 
مترو  نیز  50 درصد اصل و ســود آن را دولت و نیم دیگر 
را خود شهرداری باید پرداخت  کند. این ظرفیت های تامین 
منابع مالی است که در اختیار شهرداری است؛ بنابراین همه  
ساله و همواره شــهرداری در رابطه با این اوراق پرداخت 

اقساط داشته و خواهد داشت.  
رئیس کمیسیون برنامه  و بودجه شورای شهر مشهد ضمن 
بیان اینکه »ما همه ساله در هنگام تصویب بودجه، گرفتن 
تسهیلات  از بانک ها را برای اجرای یک سری از پروژه های 
عمرانی در دستور کار شهرداری قرار می دهیم«، تاکید کرد: 
این مسئله فقط مختص به این دوره از شورا نبوده بلکه در 
ادوار گذشته نیز وجود داشــته است؛ به طور مثال در آغاز 
ســال ۹۹، وامی به مبلغ 300 میلیارد تومان با سررسید ۶ 
ماهه از بانک اخذ شــد و ســر ۶ ماه نیز وام را بازپرداخت 
کردیم. در سال جاری نیز ما به شهرداری اجازه داده بودیم 
وام دریافت کند و تاکنــون 350 میلیارد تومان وام گرفته 
شده اســت. وی ادامه داد: اینکه ما بازپرداخت اوراق و وام 
را به عنوان بدهی شــهرداری تلقی کنیم، درست نیست؛ 

بودجه شهرداری شامل چندین بخش است که دو بخش 
آن مربوط به دریافت تسهیلات و اوراق مشارکت می شود. 
همچنین بخش واگذاری دارایی هایی از جمله زمین، املاک 
و پروانه ها نوع دیگری از تامین منابع مالی شهرداری است. 
گندمی با اظهار به اینکه »مسئله ما در آغاز شورای  پنجم 
این بود که شــهرداری بدهی معوق به بانک ها داشت«، 
توضیح داد: یعنی بدهی  و اقساطی که سررسید شده بود و 
شهرداری  نتوانسته بود آن را بپردازد و سود و روزانه جریمه 
به آن تعلق گرفته و می گرفت و شهرداری علاوه بر اصل و 
سود بدهی باید جریمه نیز پرداخت می کرد؛ به طور مثال در 
یک مورد 3500 میلیار تومان بدهی معوق داشتیم، و 1500 
میلیارد تومان هم مبلغ جریمه ای بود که مدت ها روی هم 
جمع شــده بود و شهرداری نتوانسته بود پرداخت کند و ما 

باید با فوریت چاره اندیشی می کردیم.
وی با تاکید بر اینکه شورای پنجم اینچنین بدهی هایی را 
به جا نخواهد گذاشت، تصریح کرد: یعنی آنچه که ممکن 
است به شورای بعد محول شود، بازپرداخت سهم شهرداری 
از اوراق مشــارکت و دیگر تسهیلات است که اطلاعات 
و زمان بازپرداخت آن ها کاملا به روز، مشــخص شــده و 

شفاف است. 

رئیس کمیسیون برنامه  و بودجه شورای مشهد ضمن بیان 
اینکه »تحلیل شورای پنجم همواره این بوده است که اگر 
ما بتوانیم بخشی از پروژه های عمرانی مانند پروژه تقاطع 
چهارسطحی آزادگان را با تسهیلات انجام دهیم بهتر از این 
است که با رشد تورم چند برابری اجرای این پروژه ها را به 
آینده موکول کنیم«، تصریح کرد: ما حتی در زمینه دادن 
پروانه، مجوز پروانه ســیار که در هر ظرفیتی از شهر قابل 

استفاده باشد را ندادیم.
وی در خصوص شــایعه بدهی ۲0 هــزار میلیارد تومانی 
شهرداری گفت: این شایعه خیلی خنده دار است؛ ما به هیچ 
وجه این حجم از ظرفیت های تسهیلات و اوراق مشارکت 
استفاده نکرده ایم که حالا بخواهیم ۲0 هزار میلیارد تومان 
بدهی داشــته باشیم و میزان مطالبات پیمانکاران پروژه ها 

نیز مشخص است. 
رئیس کمیســیون برنامه  و بودجه شورای مشهد در پایان 
خاطرنشــان کرد: وضعیت اخذ اوراق مشــارکت و دیگر 
تسهیلات در سال های اخیر کاملا شفاف و مشخص است 
و مهمترین نکته این اســت که ما شــهرداری را با بدهی 
معــوق که روزانه به آن جریمه تعلق بگیرد باقی نخواهیم 

گذاشت.

مدیرکل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی خراسان رضوی گفت: باید با انجام برخی اقدامات، سبزوار 
را از گذر به مقصد گردشگری تبدیل کنیم. 

به گزارش صبح امروز سیدجواد موسوی اظهار کرد: سالانه بیش از 30 میلیون زائر به مشهد مقدس سفر می کنند 
که باید برای بهره مندی سبزوار از حضور این افراد برنامه ریزی صورت گیرد.

وی با اشــاره به برخی ظرفیت های میراث  فرهنگی و گردشگری در شهرســتان های سبزوار، جغتای، جوین، 
خوشــاب، داورزن و ششتمد خاطرنشان کرد: باید با کمک گردشگری، میراث  فرهنگی و ابنیه تاریخی را حفظ 

و احیا کنیم.
مدیرکل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی خراسان رضوی به راه اندازی اقامت گاه های بوم گردی در 
این شهرستان اشاره کرد و گفت: خانه های تاریخی سبزوار ظرفیت ویژه ای برای ایجاد مراکز اقامتی و بوم گردی 

دارند و به همین دلیل باید در خانه های تاریخی، بوم گردی ایجاد شود.
موسوی با اشاره به سفرهایی که به این شهرستان ها داشته است، افزود: تابلوهای معرفی آثار و ابنیه تاریخی که 
گردشگران را هدایت و راهنمایی کنند بسیار کم است، در نتیجه باید در مسیرهای بین شهری و درون شهری 

نصب این نوع تابلوها افزایش یابد.
وی تاکید کرد: ســبزوار مهد علم و تمدن بوده و مشــاهیر زیادی دارد، اما متاسفانه این مشاهیر حتی در خود 
ســبزوار به خوبی شناخته شده نیستند.مدیرکل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی خراسان رضوی به 
ضرورت راه اندازی تورهای گردشگری از مشهد به مقصد سبزوار اشاره و عنوان کرد: زمانی که در اداره کل معاون 
گردشگری بودم تورهای گردشگری به مقصد ریاب گناباد و سبزوار راه اندازی شد که تورهای گناباد رونق گرفت، 

اما تورهای سبزوار به سرانجام نرسید و اکنون باید این مسیر گردشگری احیا شود.
موســوی با بیان این که داورزن به عنوان ورودی استان خراسان رضوی نیازمند ساماندهی است، تصریح کرد: 
باید فضا و محیط در این شهرستان به گونه ای باشد که فرد وقتی وارد این شهرستان می شود احساس کند وارد 

میقات الرضا و استان خراسان رضوی شده است.
بهروز محبی نجم آبادی، نماینده مردم شهرســتان های ســبزوار، جغتای، جوین، خوشــاب، داورزن و ششتمد 
در مجلس شــورای اسلامی پیش تر در خصوص این شهرســتان گفته بود: شایان ذکر است که سامانه جامع 

گردشگری با دو زبان فارسی و انگلیسی برای معرفی دیار کهن سربداران راه اندازی شده است.
شهرستان سبزوار بیش از 50 خانه تاریخی و 10 کاروانسرا دارد که نیازمند توجه ویژه است.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری خراسان شمالی گفت : هیات دولت یکهزار میلیارد ریال اعتبار و تسهیلات 
بانکی برای زلزله زدگان استان مصوب کرد. 

به گزارش صبح امروز به نقل از پایگاه اطلاع رســانی استانداری خراسان شمالی، جواد نظری اظهار داشت: با 
تصویب هیات دولت مبلغ ۴50 میلیارد و 800 میلیون ریال اعتبار هزینه ای و تملک دارایی سرمایه ای به منظور 

بازسازی مناطق زلزله زده استان اختصاص یافت.
وی افزود: این اعتبارات به منظور بازســازی بخش های خسارت دیده به اماکن مسکونی شهری و روستایی و 
تاسیسات زیربنایی ناشی از زلزله اردیبهشت ماه سال جاری در شهرستانهای گرمه، جاجرم و مانه و سملقان است.
نظری همچنین از موافقت هیات دولت برای پرداخت ۶80 میلیارد و ۶00 میلیون ریال تسهیلات بانکی ارزان 
قیمت به مناطق زلزله زده استان خبر داد و گفت: این تسهیلات با سود و کارمزد ۴ درصد در مناطق روستایی و 

5 درصد در مناطق شهری با بازپرداخت 15 ساله و با ضمانت زنجیره ای خواهد بود.
طبق آخرین گزارش ستاد مدیریت بحران استان خراسان شمالی تاکنون برای 5۹3 واحد مسکونی زلزله زدگان 
این استان پرونده بازسازی و نوسازی تشکیل شد به طوری که  ۲۶5 واحد مسکونی پرونده بازسازی و نوسازی 
مربوط به شهرســتان جاجرم ۲30 پرونده  برای شهرستان گرمه و حدود۹8 واحد نیز مربوط به شهرستان مانه 

و سملقان  است.
استان خراسان شمالی از دیدگاه لرزه زمین ساختی در زون کپه داغ قرار دارد که در این زون گسل های فعال و 
مهمی وجود دارد، این گسل ها برخی مواقع با حرکاتی که انجام می دهند موجب وقوع زمین لرزه های مخرب 

می شوند.
مهم ترین گسل های خراسان شمالی گسل اسفراین است که این گسل با درازای حدود 1۷0 کیلومتر و راستای 

شمال باختری- جنوب خاوری واقع شده که از حاشیه شمال خاوری شهر اسفراین گذر می کند.
گســل باغان- گرماب نیز گسلی اســت با درازای 55 تا50 کیلومتر و راستای شمال، شمال باختری – جنوب، 

جنوب خاوری واقع است.
براساس آمارهای موجود در سده اخیر 13 زمین لرزه با قدرت بیش از 5.5 ریشتر در خراسان شمالی رخ داده است.

ود
ل ش

دی
« تب

ی
گر

دش
گر

د 
قص

 »م
 به

ر«
گذ

ز »
ر ا

زوا
سب

 

ت
یاف

ص 
صی

تخ
م 

جر
جا

ن 
گا

زد
له 

زلز
به 

ار 
عتب

ل ا
ریا

رد 
لیا

 می
زار

ز ه
ش ا

بی

خبرخبر



۷
شنبه 19  تیر 1400/   سال سوم  /   شماره 978

Vol.3.No.978 / July .10.2021

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

ی
زش

ور

خبر

مرحله مقدماتی قهرمانی آسیا؛

تیم فوتبال زیر ۲3 سال ایران با تاجیکستان، 
نپال و لبنان همگروه شد

تیم فوتبال زیر ۲3 ســال ایران در مســابقات مرحله مقدماتی قهرمانی آســیا با نپال، لبنان و 
تاجیکستان همگروه شد و برای انجام مرحله مقدماتی باید به شهر دوشنبه سفر کند.

به گزارش خبرنگار مهر، مراســم قرعه کشی مســابقات مرحله مقدماتی فوتبال زیر ۲3 سال 
قهرمانی آسیا دیروز جمعه در تاشکند ازبکستان برگزار و تیم ایران در گروه دوم با تاجیکستان، 

نپال و لبنان همگروه شد. بازی های این گروه به میزبانی تاجیکستان برگزار می شود.
این رقابت ها در دو گروه شــرق و غرب قرعه کشــی شــد. در منطقه غرب، تیم ایران همراه 
عربستان، سوریه و عراق در سید نخست قرار داشت و قطر، تاجیکستان، بحرین، کویت، امارات 

و اردن هم در سید میزبانان این منطقه حضور داشتند.
در منطقه غرب، ۲3 تیم حضور دارند که در پنج گروه چهار تیمی و یک گروه ســه تیمی با هم 

رقابت می کنند.
تیم های صدرنشین مناطق شرق و غرب به علاوه چهار تیم برتر رده دوم به مرحله نهایی این 

مسابقات صعود می کنند و با ازبکستان میزبان، تشکیل دهنده 1۶ تیم نهایی خواهند بود.
گروهبندی مرحله مقدماتی منطقه غرب آسیا که پاییز امسال برگزار می شود، به این ترتیب است:

A گروه
قطر - سریلانکا - یمن و سوریه

B گروه
تاجیکستان - نپال - لبنان و ایران

C گروه
بحرین - مالدیو - افغانستان و عراق

D گروه
کویت - ازبکستان - بنگلادش و عربستان

E گروه
امارات - قرقیزستان - هندوستان و عمان

F گروه
اردن - ترکمنستان و فلسطین

ازبکستان میزبان مرحله نهایی با حضور 1۶ تیم است. حضور ازبکستان در مرحله مقدماتی صرفا 
جنبه تشریفاتی دارد و نتایج این تیم در گروه چهارم لحاظ نمی شود.

گروهبندی مرحله مقدماتی در منطقه شرق آسیا نیز به این ترتیب است:
G گروه

اندونزی، چین، برونئی و استرالیا
H گروه

کره جنوبی، سنگاپور، تیمور شرق و فیلیپین
I گروه

میانمار، هنگ کنگ، چین تایپه و ویتنام
J گروه

مالزی، لائوس، مغولستان و تایلند
K گروه

ژاپن، کامبوج و کره شمالی

رکابزن المپیکی ایران دوچرخه جدیدش را 
تحویل گرفت

سعید صفرزاده رکابزن ایرانی حاضر در بازیهای المپیک توکیو روز گذشته دوچرخه جدید خود را 
تحویل گرفت.به گزارش خبرنگار مهر، در فاصله کمتر از دو هفته تا آغاز بازی های المپیک توکیو، 
با همکاری کمیته ملی المپیک و فدراسیون دوچرخه سواری، دوچرخه جدیدی برای نماینده این 
رشــته در المپیک خریداری شد.سعید صفرزاده نماینده دوچرخه سواری کشورمان که این روزها 
برای تمرین و حضور در چند مســابقه در ترکیه به سر می برد روز گذشته دوچرخه جدید خود را 
تحویل گرفت و دو روزی است با آن تمرین می کند.قرار است صفرزاده طی دو روز آینده نیز در 

دو مسابقه با دوچرخه جدیدش مسابقه دهد.

جریمه ۱0 هزار دلاری النصر به دلیل عدم تعیین 
زمین بازی با تراکتور

باشــگاه النصر عربستان به دلیل عدم تعیین زمین بازی با تراکتور ایران در لیگ قهرمانان آسیا، 
احتمالا از سوی AFC به مبلغ 10 هزار دلار جریمه خواهد شد.

به گزارش خبرنگار مهر، تیم فوتبال النصر عربستان در مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان 
آسیا که شهریورماه برگزار می شود، میزبان تیم تراکتور ایران خواهد بود. طبق قوانین کنفدراسیون 
فوتبال آسیا، تیم های عربستانی و ایرانی باید در زمین بی طرف با هم بازی کنند؛ مشابه اتفاقی که 
برای تیم استقلال ایران برای میزبانی از الهلال عربستان افتاده است.استقلال پیش از این امارات 
را برای پذیرایی از الهلال معرفی کرده بود اما النصری ها که به شدت از کنفدراسیون آسیا بابت 
 AFC عدم میزبانی در عربســتان دلخور بودند، هیچ زمین بی طرفی را برای بازی با تراکتور به

معرفی نکردند.این موضوعی است که به احتمال زیاد عواقبی برای باشگاه النصر خواهد داشت.
روزنامه »الاقتصادیه« عربستان به نقل از یک منبع آگاه در AFC درباره این اقدام باشگاه النصر 
اعلام کرد که مجازات و تنبیه اداری شــامل حال النصر نمی شــود ولی ممکن است این باشگاه 

عربستانی طبق آیین نامه، مبلغ 10 هزار دلار جریمه شود.
به نوشته این روزنامه، کنفدراسیون آسیا خودش یک کشور را برای بازی النصر و تراکتور انتخاب 

می کند و گزینه های اصلی به ترتیب عبارتند از: قطر، امارات و عمان.
طبق ماده 1۴ آیین نامه لیگ قهرمانان آسیا که در ماه مارس گذشته صادر شد، هر باشگاه میزبان 
که از تعیین زمین برای مسابقاتش خودداری کند، حداقل 10 هزار دلار جریمه می شود و کمیته 

انضباطی می تواند مجازات های بعدی را هم تعیین کند.

مسئولیت ۲ زن ایرانی از فوتبال ایران در جام 
جهانی فوتسال آقایان

جام جهانی فوتســال ۲0۲1 آقایان در لیتوانی در شــرایطی برگزار می شود که دو زن ایرانی در 
این مسابقات صاحب موقعیت و مسئولیت هستند.جام جهانی فوتسال ۲0۲1 لیتوانی که زیر نظر 
فدراسیون جهانی فوتبال )فیفا( انجام می شود، یک شگفتی برای ایران به دنبال خواهد داشت و 
آنهم حضور دو زن ایرانی صاحب موقعیت و مسئولیت در مسابقات آقایان است.گلاره ناظمی داور 
سرشــناس فوتسال ایران که در رقابت های المپیک جوانان و مقدماتی جام جهانی آقایان تجربه 
قضاوت داشته، پیش از این از سوی فیفا به این مسابقات دعوت شده است. حضور داور زن ایرانی 
در مسابقات مردان در سطحی چون جام جهانی یک شگفتی ویژه به حساب می آید که حتی در 
سطح جهان نیز بسیار نادر بوده و سابقه قضاوت یک زن در جام جهانی مردان رقم نخورده است.
همچنین دکتر زهره هراتیان که جزو پزشکان لیست فیفاست، برای حضور در جام جهانی فوتسال 
آقایان ابلاغیه دریافت کرده است. هراتیان نیز سابقه حضور در مسابقات انتخابی جام جهانی ۲018 
به عنوان افسر پزشکی در دیدار ایران و چین را داشته و همچنین در مسابقات لیگ قهرمانان آسیا 
به عنوان افسر پزشکی زن در مسابقات آقایان حضوری فعال داشته است. با این حال او نیز برای 
اولین بار در چنین سطحی و مســابقات فوتسال جام جهانی حضور پیدا کرده است که می تواند 
یک شــگفتی برای فوتبال ایران باشد.به گزارش تسنیم، جام جهانی فوتسال ۲0۲1 به میزبانی 
لیتوانی از 1۲ سپتامبر تا 3 اکتبر ۲0۲1 )۲1 شهریور تا 11 مهر 1۴00( برگزار خواهد شد که تیم 
ملی فوتسال کشورمان نیز در این مسابقات حضور دارد و در گروه F مسابقات با تیم های آرژانتین، 

آمریکا و صربستان همگروه است.

 گل محمدی: هر تیمی مشکلات ما را داشت منحل می شد

لیگ جهانی والیبال نشسته در ایران برگزار می شود

یحیی گل محمدی سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس اعتقاد 
دارد در فوتبال ایران برخی افراد داری مصونیت هســتند 
و هــر چه از دهان شــان در می آید دربــاره دیگر تیم ها 

می گویند.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، یحیــی گل محمدی در 
نشســت خبری پیش از دیدار تیمش مقابــل آلومینیوم 
اراک اظهار داشــت: قبل از صحبت دربــاره بازی، باید 
خســته نباشــید و خدا قوتی به کادر پزشــکی، درمان و 
پرستاران بگویم که در این شرایط کارشان بسیار حساس 
و خطرناک اســت. بــرای آنها آرزوی ســلامتی دارم و 
امیدوارم هر چه زودتر ریشه این ویروس بین مردم ایران 
هم خشک شــود. یک مقدار باید مدیریت بهتری شود و 
بحث ضعف در واکسیناســیون هم بسیار اهمیت دارد که 

امیدوارم در این زمینه بهتر عمل شود.
وی افــزود: فردا مقابل تیمی بازی داریم که نتایج خوبی 
در این چند هفته گرفته و تیمی منســجم است. با حضور 
منصوریان تحول خوبی در آلومینیوم به وجود آمده است 
و من بازی هــای خوبی از این تیم دیدم. فردا روز راحتی 
بــرای ما نخواهد بود و باید بتوانیم ضمن نظر دوندگی و 
ایجاد موقعیت، تمرکز بالایی داشته باشیم تا پیروز میدان 

شویم.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس خاطرنشان کرد: امیدوارم 
فردا روز خوبی برای ما باشد. بازیکنان ما تمرینات خوبی 
را پشت سر گذاشتند و امیدوارم فردا روز خوبی برای مان 

باشد.
گل محمدی درباره بازی دور رفت تیمش مقابل آلومینیوم 
و اینکه تنها شکســت سرخپوشان در فصل جاری لیگ 
برتر در آن بازی رقم خورده اســت، گفت: در بازی رفت 
که ما شکست خوردیم، اشتباهات واضح داوری بود. یک 
گلی که خوردیم آفســاید بود و یک بازیکن حریف باید 
اخراج می شــد. گل دوم آنها هم روی خطایی زده شــد 
که اصلًا خطــا نبود. با این حال همیشــه به تصمیمات 
داوران احترام گذاشتیم. می دانم که آنها چه سختی هایی 
را متحمــل می شــوند و با وجود دســتمزد پایین داوری 

می کنند. باید به داوران خسته نباشید بگویم.
وی با اشــاره به اعتراض برخی تیم ها به مسائل داوری 
افــزود: با این وجــود می بینیم برخی تیم هــا چگونه از 
یک صحنه ای که آفســاید بوده و گل زدند، شلوغ کاری 
و هوچی گری کردند. در همین بازی رفت و برگشــت با 
همین تیم آلومینیوم سه پنالتی برای تیم آلومینیوم گرفته 
نشــده اســت و بازی را بردند و مســاوی کردند و چهار 
امتیــاز از این دو بازی گرفتنــد، در حالی که تیم حریف 

می توانست امتیازهای بیشتری بگیرد!
  سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس خاطرنشان کرد: تمرکز 
ما روی تیم خودمان است و مشکلاتی که ما داریم، هیچ 
تیمی ندارد. جا دارد در این باره صحبت کنم که از ابتدای 

فصل مشــکلات مان شروع شد. به خصوص از زمانی که 
به فینال آســیا رفتیم، مشکلات سخت مان شروع شد. با 
تمام ناملایمتی  ها و مشکلات کارمان را برای این فصل 
شــروع کرده و ادامه دادیــم و در نیم فصل هم قهرمان 
شــدیم. هر تیمی جای ما بود، از هم می پاشــید. این را 
صادقانه می گویم. بچه های ما و انرژی مثبت هواداران ما 
را زنده کرد و این تیم را زنده نگه داشته است. جا دارد از 
تمام بازیکنان تشــکر کنم که علیرغم تمام مشکلات به 
خصوص مســائل مالی، با تمام وجود کار کردند و زحمت 
کشیدند. مشکلات مالی باشگاه هم روی دوش بازیکنان 
بود که بدهی بودیمیر، برانکو و دیگر بدهی ها به بازیکنان 
فشــار آورد، در حالی که در ظاهر نباید این مشکلات به 
بازیکنان ارتباط داشته باشد اما فشار روی دوش بازیکنان 
بود و هنوز هم وجود دارد. امیدوارم که مدیریت باشــگاه 
تلاش بیشــتری کند. به هر حال مشــکلات هســت و 
مدیریت باشــگاه صبح تا شــب کار می کند تا مسائل را 
برطرف کند، اما ادامه مشــکلات می تواند به تیم ضربه 

بزند.
گل محمدی در مورد اینکه برخی تیم ها و باشــگاه ها در 
هفته های اخیر با بیانیه دادن و مصاحبه کردن، ســعی در 
مسموم کردن فضا داشته اند، گفت: در این مورد صحبت 
کــردم. متأســفانه در لیگ ما و فوتبال مــان باب و رایج 
شــده است که هر تیمی بیشــتر اعتراض و هوچی گری 
می کند، بیشــتر امتیاز می گیرد. این مســئله در یکی دو 
سال اخیر خیلی باب شده است. به جای اینکه تمرکزشان 
روی فوتبال و تیم باشــد، فقط درباره این و آن صحبت 
می کنند؛ از مدیرعامل گرفته تا ســرمربیان حریف. وقتی 
درباره تیم های دیگر صحبت می کنند، قطعاً تمرکزشــان 
روی تیم و کار خودشــان نیســت. این مشکلاتی است 

که در فوتبال ما دیده می شــود، امــا گفتم به جرأت هر 
تیمی جای ما بود و مشکلات ما را داشت، منحل می شد. 
ما انگیزه مان مضاعف اســت و هوادارانــی داریم که با 
وجود این مشــکلات برای آنها جان می دهیم. می دانیم 
این هواداران چه شــرایط ســخت و مشکلاتی به لحاظ 
اقتصادی دارند، اما هیچ وقت حمایت شان از ما کم نشده 
اســت. در ادامه لیگ هم تمام تلاش مــان را برای آنها 

انجام می دهیم.
وی در پاســخ بــه این پرســش که در آســتانه بازی با 
پرسپولیس بازیکنان آلومینوم شارژ مالی شدند و دریافتی 
آنها به ۷5 درصد رسید، گفت: از این موضوع خبر ندارم. 
بازیکنان آلومینیوم حق شان است که حتی صد درصد هم 
بگیرند. خیلی از تیم ها هســتند که مشکل مالی ندارند و 
وقتی روبه روی ما بــازی می کنند، انگیزه بالایی دارند و 
پاداش شان دو برابر می شود. تیمی مقابل ما بازی می کرد 
که برای مساوی 50 میلیون و برای برد ۹0 تا 80 میلیون 
پاداش برای آنها تعیین شــده بود. ما با همه اینها مبارزه 
می کنیم. ما دو هفته دیگر بــا حریفی بازی داریم که از 
حالا برای آنها پاداش تعیین کرده اند.  این نشان می دهد 
پرسپولیس راه خودش را پیدا کرده، از ما ترس پیدا کردند 
و شاید این مسائل برای ما طبیعی باشد. می خواستم کمی 
در مــورد جزئیات خودمان صحبت کنــم، اما الان جای 
مطرح کردن این مسائل نیســت. درباره این مسائل بلد 
نیســتیم صحبت کنیم و آن چیزی که ما بلد هستیم، کار 
کردن و تمرین کردن اســت. ان شاءالله خدا هم در ادامه 

مسیر به ما کمک می کند تا موفق شویم.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس درباره مشکل رادوشویچ، 
جدایی اش از جمع سرخپوشــان و مصاحبه های متعدد او 
علیه مدیران باشــگاه اظهار داشت: از وقتی رادوشویچ از 

تیم ما جدا شد، به باشگاه گفتم تحت هر شرایطی او باید 
برگردد، چون اگر در ادامه راه، خدای نا کرده اتفاقی برای 
لک بیفتد، دروازه بان نداریــم و یک دروازه بان جوان در 
تیم ما وجود دارد که تجربه چندانی ندارد و اصلًا در لیگ 
بازی نکرده است. از باشگاه می خواهم این مشکل را حل 
کند و از رادو نیز می خواهم کمی از خواسته هایش کوتاه 
بیاید. این مشکل و مسائل نباید در تیم ما رقم می خورد، 
اما از ابتدای فصل این مشکلات در تیم ما به وجود آمد. 
گاهی با خودم فکر می کنم که چرا بشار رسن رفت. ما دو 
بازیکن خارجی داشتیم که نمی دانم به چه علتی رفتند و 
با این شرایط کار می کنیم. امیدوارم این مسئله حل شود 
و از باشــگاه می خواهم مشکل را برطرف کند. امشب نیز 
خــودم با رادو صحبت خواهم کرد تــا در صورت امکان 

مشکلات را برطرف کنیم.
گل محمدی درباره غایبان تیمش برای دیدار با آلومینیوم 
گفت: کمال کامیابی نیا و عیســی آل کثیر قطعاً در تیم ما 
نیستند. وحید امیری، سیامک نعمتی و شهریار مغانلو هم 
یک مقدار مصدومیت داشــتند که تازه به تمرینات اضافه 

شده اند. محروم هم برای بازی فردا نداریم.
وی در بخش پایانــی صحبت هایش گفت: در هفته های 
باقیمانــده لیگ، مربیان و مدیران عامل، دوســت دارند 
نتیجه بگیرند و باشگاه ها می خواهند نتیجه کسب کنند. با 
این حال از همه آنها درخواست می کنم به جای مصاحبه 
کردن درباره تیم های حریف و مشکلاتی که حریف دارد 
یا ندارد، روی کار خودمان تمرکز کنیم و به لیگ آرامش 
بدهیم. این آرامش چیزی اســت که فوتبال ما به آن نیاز 
دارد و این اتفاقی اســت که باب شده و مربیان و مدیران 
دربــاره تیم های دیگر صحبت می کننــد. آنها هر چیزی 
از دهان شــان در می آید می گویند و متأسفانه فدراسیون 
فوتبــال، کمیته انضباطی و کمیته اخلاق هم واکنشــی 
نشان نمی دهند. انگار این افراد مصونیت دارند. آنها خیلی 
راحــت تهمت می زنند و به تیم حریــف توهین می کنند 
و فدراســیون برخوردی انجام نمی دهد. فدراســیون باید 
خیلــی قوی با آنها برخورد کنــد. در یکی دو هفته اخیر 
صحبت هایی شــده اســت که حتی بار حقوقی دارد و به 

باشگاه مقابل فشار وارد می شود.
گل محمدی تصریح کرد: امیدوارم در این هفته ها با ورود 
فدراسیون فوتبال و ارکان نظارتی برخوردی جدی با آنها 
شود تا نتوانند خیلی راحت درباره تیم حریف صحبت کنند. 
اگر ما هم بخواهیم، می توانیم خیلی درباره مشکلاتی که 
چــه در داخل تیم و چه بیرون تیم به وجود آمده اســت، 
صحبت کنیم. ما هم خیلی مشکلات و حرف ها داشتیم، 
اما تمرکزمــان روی کار خودمان بوده و نتیجه آن را هم 
می بینیم. امیدوارم مسئولان، مربیان و مدیران باشگاه ها 
روی کار و تیم خودشان تمرکز کنند و یا درباره تیم های 

دیگر صحبت نکنند.

دومیــن دوره رقابت های لیگ جهانی والیبال نشســته، 
اردیبهشــت ماه سال آینده به میزبانی ایران برگزار خواهد 
شد.به گزارش خبرنگار مهر، لیگ جهانی والیبال نشسته 
از جمله رویدادهای مورد تاکید ایران بود به طوری که در 
راستای پیگیری های انجام شده اولین دوره این رقابت ها 
سه سال پیش )اردیبهشت ماه ۹۷( به میزبانی کشورمان 

برگزار شد.
بعد از برگزاری آن دوره مســابقات کــه با قهرمانی تیم 
ملی والیبال نشســته ایران همراه بــود، امتیاز برگزاری 

دومین دوره مســابقات هم طبق پیشنهادات مطرح شده 
از مسئولان والیبال نشسته کشورمان به ایران داده شد.

بر این اســاس برگزاری دومین دوره لیگ جهانی والیبال 
در ســال ۲0۲0 و به میزبانی ایران به تصویب رسید اما 
شیوع و گســترش کرونا منجر به لغو مسابقات و موکول 
شــدن آن به سال ۲0۲1 شــد اما ادامه پاندمی کرونا در 
سال جاری هم مانع از برگزاری رقابت ها و تعویق دوباره 

زمان بازی ها به سال ۲0۲۲ شد.
بر این اســاس این دوره مســابقات اردیبهشت ماه سال 

1۴01 برگزار خواهد شــد.به گفته هادی رضایی مسئول 
انجمن والیبال نشســته کشورمان، ایران کماکان میزبان 
این دوره از مسابقات خواهد بود.وی در گفتگو با خبرنگار 
مهر گفت: از آنجا که پیش از این ایران متقاضی میزبانی 
دومیــن دوره لیگ جهانی والیبال نشســته بود، کماکان 
اولویــت برگزاری ایــن دوره رقابت ها با ایران اســت و 
تغییری در محل برگزاری اعمال نخواهد شــد مگر اینکه 
خودمــان انصراف دهیم.رضایی تاکیــد کرد که دو هفته 
آینــده در جریان مجمع جهانی انجمن والیبال نشســته 

که به صورت وبینــار برگزار می شــود، در مورد دومین 
دوره لیگ جهانــی و چگونگی آن تصمیم گیری خواهد 
شــد به خصوص که قرار اســت پیش از این دوره لیگ، 
ســه رویداد دیگر هم برگزار شــود.بنا بــه اعلام هادی 
رضایی، مســابقات باشگاه های آســیا )آبان ماه 1۴00 - 
کره جنوبی(، مســابقات باشگاه های جهان )آذرماه 1۴00 
- مصر( و مســابقات قهرمانی جهان )اسفندماه 1۴00 - 
چین( رویدادهایی هســتند که پیش از دومین دوره لیگ 

جهانی والیبال نشسته برگزار خواهند شد.

 بازگشت داور برجسته به فوتبال ایران 

علیرضا فغانی داور دربی پایتخت شد
ــاره بازگشــت  ــزی خــادم درب صحبت هــای عزی
ــن  ــاوت ای ــده قض ــان دهن ــی نش ــا فغان علیرض
داور برجســته در دربــی پیــش روی تهــران 

اســت.
بــه گــزارش »ورزش ســه«، تــلاش هــای 
ــه  ــرا نتیج ــال ظاه ــیون فوتب ــئولان فدراس مس
داده و قــرار اســت علیرضــا فغانــی بــرای 
ــه  ــه زودی ب ــی ب ــابقات داخل ــاوت در مس قض

ــد. ــفر کن ــران س ای
از چنــد روز قبــل بحــث قضــاوت دربــی توســط 
علیرضــا فغانــی داور برجســته و بین المللــی 
ــن  ــود. در ای ــده ب ــرح ش ــران مط ــال ای فوتب
خصــوص گفتــه می شــد خــداداد افشــاریان 
رییــس کمیتــه داوران کــه ارتبــاط خوبــی نیــز 
ــا او  ــره شــده ت ــا او وارد مذاک ــی دارد ب ــا فغان ب

بــه ایــران برگــردد و در مســابقات هفتــه هــای 
ــاوت  ــی قض ــام حذف ــر و ج ــگ برت ــی لی پایان

ــد. کن
فغانــی کــه خــودش هــم از ایــن مســاله 
ــود منتظــر پیشــنهاد رســمی  اســتقبال کــرده ب
فدراســیون فوتبــال بــود کــه ظاهــرا ایــن اتفــاق 
ــه زودی  ــران ب ــن داور برجســته ای رخ داده و ای

ــد. ــد ش ــران خواه ــی ته راه
روز  دو  خدادادافشــاریان  خصــوص  ایــن  در 
قبــل در مصاحبــه ای حضــور فغانــی در ایــران 
بــرای قضــاوت دربــی را صراحتــا تاییــد کــرده 
بــود امــا ایــن مســاله شــکل رســمی بــه خــود 

ــت.  نگرف
همچنیــن امــروز شــهاب عزیــزی خــادم رییــس 
فدراســیون فوتبــال دربــاره بازگشــت فغانــی بــه 

کشــور بــرای قضــاوت مســابقات صحبــت کــرد 
و تاکیــد داشــت کــه او در جــام حذفــی قضــاوت 

خواهــد کــرد.
ــار  ــه افتخ ــی ک ــای فغان ــود: »از آق ــه ب او گفت
ــازی  ــد ب ــا در چن ــته ایم ت ــت، خواس ــور اس کش
آخــر لیــگ و جــام حذفــی اســتفاده کنیــم و اگــر 

مشــکلی نباشــد، ایــن اتفــاق خواهــد افتــاد«.
تاکیــد عزیــزی خــادم روی قضــاوت فغانــی در 
ــن داور  ــده حضــور ای ــی نشــان دهن ــام حذف ج
شــاخص در دربــی پیــش رو میــان اســتقلال و 

پرســپولیس اســت. 
در ایــن شــرایط اولیــن مســابقه ای کــه فغانــی 
قــرار اســت قضاوتــش را برعهــده داشــته 
باشــد، دربــی ۹۶ پایتخــت میــان اســتقلال 
و پرســپولیس اســت. فغانــی کــه پیــش از 

ــط و 3  ــوان داور وس ــه عن ــی ب ــن در ۶ درب ای
ــوان داور چهــارم حضــور داشــته  ــه عن ــی ب درب
، حــالا بــرای دهمیــن بــار در مســابقه حســاس 
ــد. ــدا می کن اســتقلال و پرســپولیس حضــور پی

بــا توجــه بــه بالاگرفتــن اعتــراض هــای تیــم 
هــای لیــگ برتــری و بــه خصــوص اســتقلال 
و پرســپولیس بــه داوری هــای لیــگ برتــر 
حضــور فغانــی در مســابقه دربــی جــام حذفــی 
می توانــد شــائبه هــا را در ایــن خصــوص 
ــای  ــازی ه ــه در ب ــی ک ــد. فغان ــش بده کاه
ــی،  ــام جهان ــه ج ــان از جمل ــال جه ــم فوتب مه
ــت  ــام مل ــا، ج ــیون ه ــام کنفدراس ــک، ج المپی
هــای آســیا و ... قضــاوت کــرده و یکــی از 
ــی  ــا محســوب می شــود، ب داوران برجســته دنی
تردیــد بــا تجربــه بالایــش مــی توانــد انتخــاب 

ــرای مســابقه اســتقلال و پرســپولیس  ــی ب خوب
ــد. ــی باش ــام حذف ــی ج ــارم نهای ــک چه در ی

ــال  ــه فوتب ــی ب ــت فغان ــر بازگش ــرف دیگ از ط
ــاق  ــال دوری اتف ــدود دو س ــد از ح ــران بع ای
ــی  ــه زندگ ــرای ادام ــه ب ــت. او ک ــژه ای اس وی
ــه اســترالیا رفــت،  از ایــران مهاجــرت کــرد و ب
ــی  ــگ داخل ــای لی ــت ه ــادی در رقاب ــدت زی م
ــه  ــی ب ــن فغان ــوت زد. همچنی ــور س ــن کش ای
ــابقات  ــران در مس ــی ای ــن الملل ــوان داور بی عن
مختلــف شــرکت کــرد و اصلــی تریــن گزینــه 
ــر  ــی قط ــام جهان ــور در ج ــرای حض ــی ب ایران
ــرار  ــی ق ــالا فغان ــود. ح ــوب می ش ــم محس ه
اســت مســابقه دربــی را در تاریــخ ۲۴ تیــر مــاه 
دوبــاره ســوت بزنــد و بــه همیــن خاطــر طــی 

ــد. ــد ش ــران خواه ــی ای ــده راه ــای آین روزه
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

بازگشت فغانی به لیگ برتر
شــهاب الدین عزیزی خادم رئیس فدراســیون فوتبال درباره شایعه 
قضاوت علیرضا فغانــی در هفته های پایانی لیگ برتر و جام حذفی 
گفت: از آقای فغانی که افتخار کشور است، خواسته ایم تا در چند بازی 
آخر لیگ و جام حذفی استفاده کنیم و اگر مشکلی نباشد، این اتفاق 
خواهد افتاد. علیرضا فغانــی درباره حضورش در ایران برای قضاوت 
در بــازی  دربی یک چهارم نهایی جام حذفی و دیدارهای هفته های 
پایانی لیگ برتر اظهار داشــت: ما بــرای بازی های لیگ قهرمانان 
آسیا در منطقه شــرق در تایلند حضور داشتیم. قرار است با توجه به 
هماهنگی هایی که از قبل صورت گرفته در فرصت مناسب در ایران 
حضور پیدا کنم. وی افزود: صحبــت برای قضاوت در بازی خاصی 
نشده است، اما هر بازی که نیاز بوده و مدنظرشان باشد و همینطور در 

چند بازی هفته های پایانی در خدمت  خواهم بود.

اگر ادعای درباره واکسن کوبایی درست باشد مدعیان باید 
محاکمه شوند

همایون سامه یح نماینده مجلس یازدهم و عضو کمیسیون بهداشت 
مجلس درباره کافی نبودن میزان تولیدات واکســن داخلی بیان کرد: 
آن چیزی که درباره واکســن برکت دیده ام این است که به سرعت 
کار در حال پیشرفت است، دستگاه و لوازم آن برای تولید 10 میلیون 
دوز خریداری شده است اما اینکه چرا یک بخشی از آن خراب شده، 
نمی دانم؛ چرا اینکه به صورت گســترده استفاده نمی شود؟ نمی دانم؛ 
چرا اینکه گفته بودند ســه میلیون دوز اما اکنون می گویند دو و نیم 
میلیون دوز و اینکه آیا هســت یا نیست را نیز نمی دانم. اما از نزدیک 
کارخانه تولید برکت را دیدم که اگر راه اندازی شود جوابگوی کشور 
است. وی درباره ادعای کوبا مبنی بر اینکه با ایران واکسن مشترکی 
نداشــته و تنها تعدادی واکســن برای انجام تســت بالینی به ایران 
داده اســت، گفت: اگر واقعاً درست باشــد کسانی که مدعی بوده اند 
باید پاســخگو و محاکمه شوند؛ هر کســی در این زمینه بخواهد از 
روی صلاح یا به هر دلیل دیگری دروغ بگوید، باید جوابگو باشد. ما 
نمی توانیم فقط با دروغ گفتن به مردم، آن ها را امیدوار کنیم. آن چیزی 
که به ما گفتند این اســت که ما به صورت مشترک با کوبا در حال 

ساخت واکسن کرونا هستیم.

مینو محرز: از رقابت های بچه گانه بین واکسن های داخلی 
متاسفم

مینو محرز عضو کمیته علمی ســتاد مقابلــه با کرونا: هم اکنون که 
در حال ســپری کردن فاز ســوم مطالعاتی این واکسن قرار داریم با 
پیک پنجم کرونا مواجه هستیم و ممکن است داوطلبان با حضور در 
تجمعات قبل از زمانی که واکسن اثر کند، دچار این بیماری شوند و 
این موضوع را به حســاب واکسن بگذارند و این در حالی است که به 
هیچ عنوان هیچ نوعی واکسنی سبب بروز بیماری نمی شود. محقق 
اصلی تیم تولید واکسن کوو ایران برکت در واکنش به صحبت هایی 

مبنی بر اینکه به این واکسن بیش از سایر واکسن های داخلی اهمیت 
داده شــده است، عنوان کرد: همه واکسن های داخلی در حال سپری 
کردن مراحل تولید خود هســتند و من واقعا از بیان چنین صحبت ها 
و بداخلاقی ها و همچنین این رقابت های بچگانه متاسفم. وی افزود: 
مراحل یک واکســن داخلی زودتر از بقیه واکســن ها طی شده واین 
واکسن به نتیجه رسیده و در حال تولید و مصرف شدن است و سایر 
واکسن های داخلی هم هنگامی که به نتیجه برسند، به آن ها مجوز 
اورژانسی داده می شود تا بتوانند، واکسن خود را تولید کنند و ما از خدا 
می خواهیم که هر چه زودتر همه واکسن ها به نتیجه برسند تا بتوانیم 

هر چه سریع تر مردم کشور را واکسینه کنیم.

تزریق واکسن برکت در سیستان وبلوچستان آغاز می شود
سخنگوی سازمان غذا و دارو گفت: در روزهای آینده، تزریق واکسن 
کرونا به افراد بالای 50 ســال در سیســتان و بلوچستان به عنوان 
اولین اســتان کشور انجام خواهد شد. سخنگوی سازمان غذا و دارو، 
از آغاز واکسیناســیون افراد بالای 50 سال کشور از استان سیستان 
و بلوچســتان خبر داد. کیانوش جهانپور، گفت: شــب گذشته اولین 
محموله واکســن کووایران برکت وارد استان سیستان و بلوچستان 
شد. رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت تاکید 
کرد: از امروز علاوه بر واکســن های موجود در مناطق تحت پوشش 
دانشــگاه های علوم پزشکی زاهدان، زابل و ایرانشهر، تزریق واکسن 
کووایران برکت به افراد بالای ۶0 سال نیز انجام می شود. وی افزود: 
در روزهای آینده، تزریق واکســن کرونا به افراد بالای 50 ســال در 

سیستان و بلوچستان به عنوان اولین استان کشور انجام خواهد شد.

واکنش بهروز وثوقی به شایعه بازگشتش به ایران: بازگشتم 
را به دست تقدیر می سپارم

بعد از انتشــار خبرهایی مبنی بر برگشت بهروز وثوقی به ایران او با 
انتشار تصویری از خود در صفحه اینستاگرامش نوشت:

باعرض سلام و درود به هموطنان عزیز و گرانقدرم.
در این زمان که فضا های مجازی و برخی از رســانه ها پر از شــایعه 
پراکنی در مورد اینجانب “بهروز وثوقی میخواهد به ایران باز گردد”، 
باطلاع همه مردم شــریف بویژه انانکه بمن ارادتی دارند میرســانم 
همانطوریکه میدانید من با تمام وجودم بقدر اســتطاعت و قابلیت در 
دوران جوانیم آنچه در چنته داشتم تقدیم شما هموطنان نمودم، زیرا 
معتقدم که ابراز هنر در کیفیت اســت نه در کمیت واینک که بیشتر 
از نیمی از عمر گرانقدرم در غربت غریب گذشــته است و اکنون در 
کلان سنی خود هستم و با توجه به همه عشقی که بوطن و مردمان 
زادگاهم دارم، این مهم را بدســت تقدیر میسپارم تا یار که را خواهد 
و میل اش بچه باشــد. باتقدیم ارادت به همه مردمان وطنم ودر آخر 

فدای شما هموطنان نازنینم.
بهروز وثوقی

ممانعت ترکمنستان از ورود هواپیمای ایرانی به علت پرداخت 
نشدن حق ترانزیت

مسافران پرواز تهران-تاشــکند هواپیمایی زاگرس به دلیل ممانعت 
ترکمنستان از عبور این هواپیما از فضای این کشور، در فرودگاه شهید 
هاشــمی نژاد مشهد سرگردان هستند. یکی از مسافران پرواز 3055 
هواپیمایی زاگرس در این باره اظهار کرد:پرواز تهران-تاشکند حامل 
1۷0 مسافر ساعت ۶:۲0 دقیقه صبح امروز فروگاه امام خمینی )ره( را 
مقصد تاشکند ازبکستان ترک کرد، اما به دلیل ممانعت ترکمنستان از 
عبور این پرواز از فراز خاک آن کشور، هواپیما به فرودگاه هاشمی نژاد 
مشهد بازگشــت و روی باند متوقف است. وی ادامه داد:به مسافران 
اجازه خروج از هواپیما داده نمی شود و در این گرمای هواپیما، مسافران 
ساعت هاست که درون هواپیما هستند. وی با بیان »علت این اتفاق 
را بنا به اظهارات مسئولان و خلبان هواپیما، پرداخت نشدن حق پرواز 
عبوری پرواز های قبلی به ترکمنســتان است، افزود: به دلیل پرداخت 
نشدن حق ترانزیت هواپیما های این شرکت هواپیمایی، اکنون 1۷0 
مسافر این پرواز سرگردان هستند و بدلیل اینکه مهر خروج از کشور 
روی گذرنامه ما خورده اســت حتی اجازه نمی دهند از داخل هواپیما 

روی باند پیاده شویم و به داخل ترمینال مسافری بیاییم.

راه حلی علم الهدی برای حل مشکل قطع برق
امام جمعه مشهد گفت: نظام ما مردم پایه است و مشکلات را مردم 
باید حل کنند و برای حل مشکل قطع برق نیز مردم باید مصرف آن 
را در خانه، مغازه و فروشگاهها مدیریت کنند و همگان را به کاهش 
مصرف برق دعوت کنند. حجت الاســلام سید احمد علم الهدی در 
خطبه های نماز جمعه مشهد با اشاره به گرمای هوا و قطع برق افزود: 
گرمای هوا در آمریکا باعث شــده است ســدهای آن ها خالی شود، 
گرمای هوا همچنین در کانادا بیش از ۴00 نفر تلفات داشــته است. 
گرمای حســاب نشده در تمام دنیا وجود دارد و مشکلاتی را به وجود 
آورده و در کشــور ما نیز همراه با خشکسالی شده است. وی با بیان 
اینکه خاموشی های برق در کشور نیز همه را ناراحت کرده است ادامه 
داد: این خاموشــی ها چند علت دارد که یکی از آنها فاصله بین تولید 
و مصرف است. طبق برنامه ششــم باید هر سال پنج هزار مگاوات 
برق به ظرفیت تولید کشور افزوده می شد اما این اقدام انجام نشده و 
کم کاری شــده است که اگر دادگاه های ترک فعل داشته باشیم باید 
افرادی که در این زمینه کوتاهی کرده اند محاکمه شوند. نماینده ولی 
فقیه در خراسان رضوی گفت: آب سدها براثر خشکسالی کاهش یافته 
و دســتگاه های مولد برق آبی از کار افتاده اند، همچنین نیروگاه های 
حرارتی در جنوب و شــمال کشور در زمان لازم تعمیر اساسی نشده 
و اکنون از کار افتاده اند. کسی در این میان قصد و غرض نداشته اما 

بی توجهی و ترک فعل بوده و دزدی و اختلاس در کار نبوده است. وی 
افزود: ادارات در ساعات اولیه اداری دستگاههای سرمایشی را روشن 
نکنند، کارمندان ادارات می توانند ســاعت پنج صبح سر کار بیایند و 
زودتر نیز تعطیل شوند. کارخانجات و صنایع نیز در ساعت مشخصی 
فعالیت نمایند. علم الهدی ادامه داد: برخی روستاهای اطراف مشهد 
به خاطر بی برقی و خاموشــی، آب ندارنــد در حالی که در مجاورت 
آنها، افرادی در ویلاها و باغ تالارهای خود استخر پرآب می کنند. وی 
گفت: بسیجیان باید راه بیفتند، دستگاه های نظامی و انتظامی ویلاها 
و باغ تالارها را کنترل کنند تا افرادی ذخایر زیرزمینی را برای استخر 

خود بالا نکشند.

امام جمعه کرج: دشمن به دنبال آن است که تکثیر نسل 
صورت نگیرد

آیت الله سید محمد مهدی حسینی همدانی در خطبه های نماز جمعه 
این هفته شهرستان کرج افزود: کسانی که در زمین دشمن دم از بی 
عفتی می زنند بدانند که جامعه ما خانواده محور اســت و بی حجابی 
خانواده را ازبین می برد و با ازبین رفتن بنیان خانواده جامعه گسسته 
می شــود. وی ادامه داد: دشمنان توطئه های مختلفی دارند؛ به طور 
مثال دم از آن می زنند که خانواده تشکیل نشود یا سن ازدواج را بالا 
می برند. نماینده ولی فقیه در اســتان البرز گفت: مشکلات اشتغال 
و مسکن هم در تشــکیل خانواده موثر است مگر آنکه دولت جدید 
مقدماتی را برای خانه دار شــدن جوان ها فراهــم کند. وی افزود: 
دشمنان برای ضربه زدن به مساله حجاب و عفاف تشویق به روابط 
غیر عرفی می کنند و اگر هم خانواده تشــکیل شــود به نقشه شوم 
دیگر روی می آورند و به دنبال آن هســتند که تکثیر نسل صورت 
نگیرد چراکه از انســجام ایران اسلامی می ترسند. آیت الله حسینی 
همدانی یاد آورشــد: دشمنان با استفاده از رسانه های متعددبه دنبال 
آن هستند که ترویج بی حجابی داشته باشند و به صورت سازماندهی 
شده به ارزشهای الهی و انقلابی ضربه می زنند. وی گفت: با ماهواره 
برنامه های مختلفی می ســازند تا عفــت و خانواده را از بین ببرند و 
ازدواج سفید را معرفی می کنندکه اینها جریان های تخریبی ارزشهای 

اسلامی است و مربوط به اسلام نیست.

واکنش وزارت نیرو به شایعات: اردکانیان هرگز حتی برای یک 
شب در هیچ یک از ۲ شعبه هتل اسپیناس اقامت نداشته

روابط عمومی وزارت نیرو به دنبال انتشــار شایعاتی در روزهای اخیر 
توضیحــی را برای تنویر افکار عمومی ارائــه داد. در این توضیحات 
آمده است: »در چند روز گذشته و به دنبال بروز مشکلاتی در تامین 
برق برخی نقاط کشور و در شــرایطی که همدلی و اعتماد مردم به 

مســوولین بیش از هر زمان دیگری ضروری است، شاهد گسترش 
شــایعات کذب و بی اساس در فضای مجازی و برخی رسانه ها مبنی 
بر اقامت وزیر نیرو در هتل، اقامت خانواده ایشــان در خارج از کشور 
و یا سهام دار بودن ایشان در شرکت های خصوصی بوده ایم. تردیدی 
نیست که انتشار این شایعات نه تنها کمکی به بهبود وضعیت پیش 
آمده نمی نماید، بلکه ممکن اســت موجب دلســردی مردم کشور از 
خدمت گذارانشان در نظام جمهوری اســلامی گردد. روابط عمومی 
وزارت نیرو تاکید می کند رضا اردکانیان هرگز حتی برای یک شب در 
هیچ یک از ۲ شعبه هتل اسپیناس اقامت نداشته و همراه خانواده در 
منزل شخصی در تهران سکونت دارند. همچنین هرگونه مالکیت یا 
سهام داری ایشان در شرکت های خصوصی صحیح نبوده و از اساس 
تکذیب می گردد. وزارت نیرو از تمامی شخصیت ها و فعالان رسانه ای 
درخواست می کند در زمانی که می بایست تمام توجه  مردم به خواسته 
مسوولان و دلسوزان کشور در راستای مدیریت مصرف برق معطوف 
باشد، به اینگونه شایعات دامن نزده و وزارت نیرو را در مدیریت و عبور 
شــرایط پیش آمده یاری کنند، ضمن اینکه حق پیگیری موضوع و 
تعقیب قانونی کسانی که اینگونه مسائل را مطرح می کنند برای خود 
محفوظ می داند. روابط عمومــی وزارت نیرو همچنین آمادگی خود 
را برای پاســخگویی به هرگونه سوال و رفع شبهه در این خصوص 

اعلام می نماید.«

 رئیسی درباره ساماندهی پیام رسان های خارجی
 موضع گیری کند

عباس عبدی گفت: »به نظر شــما دولت و رئیس جمهور آتی که در 
انتخابات مخالفت خود با فیلتر را اعلام کرده بودند در مقابل این طرح 
که حامیان سرســختی هم در مجلس دارد چــه اقدامی می کنند و 
چگونه آن را مدیریت خواهند کرد؟« او در پاسخ به این سوال که »به 
نظر شما دولت و رئیس جمهور آتی که در انتخابات مخالفت خود با 
فیلتر را اعلام کرده بودند در مقابل این طرح که حامیان سرسختی هم 
در مجلس دارد چه اقدامی می کنند و چگونه آن را مدیریت خواهند 
کرد؟« گفت: فکر می کنم آقای رئیسی مطابق قول هایی که داده بود 
قاعدتا باید با این کار مخالفت کند. شــاید آنها در فاصله آمدن دولت 
می خواهند این کار را انجام بدهند که ایشــان هم بگوید من رئیس 
جمهور نیســتم و ضرورتی ندارد که موضع بگیرند. در حالی که این 
درست نیست و ایشان همین الآن هم باید موضع گیری داشته باشد 
و انتظار می رود که این کار را انجام بدهد و اگر انجام ندهد به معنای 
نقض قول و قرارهای اعلام شده است. اگر هم مخالفت کنند مطمئن 

هستم از پس مجلس بر خواهد آمد.
منبع: تابناک
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